
TISZTELT TÓSZEGI POLGÁROK!
Elérkezett a 2012. év vége is. A mayák jóslata szerint,
ez nemcsak az esztendõ zárását, hanem a világ végét
is jelenti majd. E jóslatot vannak, akik komolyan ve-
szik, s vannak, akiket mindez csupán megkacagtat. 

A mayák állításával ellentétben a világ ugyan nem
szûnik meg, de a 2013-as esztendõvel számos terüle-
ten új életet kell kezdenünk.

Átszervezésre kerül az oktatási rendszer, a teljes ön-
kormányzati struktúra, melyekkel kapcsolatban még
mindig óriási a létbizonytalanság. S nincs ez másként
az ország mûködésének egyéb területein sem: folyama-
tosan bizonytalan és olykor egymásnak is ellentmon-
dó híreket hallhatunk a sajtóból.

Az év végéhez közeledve, Karácsony Szent Ünnepe
elõtt, felejtsük el a mayák jóslatát, és ne foglalkozzunk
a politika harsogó híreivel sem!

Ehelyett inkább tekintsünk önmagunkba,
törekedjünk megtalálni saját és szeretteink
lelki békéjét!

Szenteljük ezeket a napokat annak, ami a
legfontosabb az életben: a szeretetnek, a csa-
ládnak és az egymás iránti kölcsönös tiszte-
letnek. Engedjük, hogy az ünnep olyan lelki
megtisztulást nyújthasson számunkra,
melybõl a következõ háromszázhatvanöt na-
pon keresztül is táplálkozhatunk. Ne enged-
jük, hogy a Karácsony csak az ajándékozás-
ról szóljon, s annak talmi csillogása megszé-
dítsen bennünket!

Az ünnep valódi varázsa, annak elmúltá-
val sem illanhat el!

Talán még soha nem volt ilyen aktualitása
Vizeli Csaba: Karácsonyi ének címû verse
üzenetének, mint a mai, gondokkal és folya-
matos változásokkal érintett idõkben:

„Kinn hullik már a hó, az ablakon jégvirág,
Tiszta, fehér takaró minden fenyõfán.
Isten és az ember egy napra eggyé lesz,
Érezzük, hogy Õ õrködik mindnyájunk felett.

Mint egy bibliai kép, hol áll a szent család,
Hirdeti a békét, a szeretet oltalmát.
A szívekben melegség, fellobban a láng,
Kicsiny gyertyák fényében látni Jézuskát.

A gyûlölet sötétségét a szeretet oldja fel,
Elveszett lelkeket égig emel, 
A szárnyas angyalok közé repít a mennyei fény.

A világ változik, a sors oly kegyetlen,
De nem lehet reménytelen,
Ha a békesség otthont lel a szívekben!..”

dr. Gyuricza Miklós

NAGY LÁSZLÓ

ADJON
AZ ISTEN
Adjon az Isten
szerencsét,
szerelmet, forró
kemencét,
üres vékámba
gabonát,
árva kezembe
parolát,
lámpámba lángot,
ne kelljen
korán az ágyra
hevernem,
kérdésre választ
õ küldjön,
hogy hitem széjjel
ne düljön,
adjon az Isten
fényeket,
temetõk helyett
életet —
nekem a kérés
nagy szégyen,
adjon úgyis, ha
nem kérem.

KARÁCSONYI KÖSZÖNTÕ
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Az I-II. sz. felnõtt háziorvosi szol-
gálat 2012. évi munkájáról Dr.
Végh Edit és Dr. Gál István alapos
írott beszámolót készített, amely
komplex módon értékelte a házi-
orvosi szolgálat tevékenységét. A
Dr. Gál és Dr. Végh Kft. 2008. óta
változatlan személyi felállásban
látja el a két háziorvosi praxist. Az
I-es Dr. Végh praxisában 1670, a II.
sz. Dr. Gál István 1895 bejelentke-
zett páciens van. A két körzetben
az éves orvos-betegtalálkozás
12.543 volt. A közgyógyellátottak
száma 110.

Tószeg felnõtt lakosainak szá-
ma a vizsgált idõszakban 3803,
37-en születtek, 65-en haláloztak
el. A fõ halálokok továbbra is a
szív és érrendszeri betegségek és
a rosszindulatú daganatok.

Dr. Gál István beszámolójának
szóbeli kiegészítésében hozzáte-
szi, hogy a háziorvosi szolgálat
színvonala kiegyensúlyozott, de
az infrastruktúrát javítani kell. A
betegfeljáró, a mosdó és a váróhe-
lyiség megfelelõ szellõztetése gon-
dot okoz. Az elektromos vezeték
rendszer felújítása és rendelõn-

kénti szétválasztása sürgõs fel-
adat. A lakosság egészségügyi ál-
lapotával nem lehetünk elégedet-
tek — mondja a fõorvos. Õ úgy vé-
li, a megelõzésre, a szûrésekre
azoknak a lakosoknak is nagyobb
gondot kell fordítani, akik jelenleg
egészségesnek érzik magukat. Az
idõnkénti állapotfelmérésre min-
denkinek el kell jönni a rendelõbe,
mert a prevenciót ez szolgálná
igazán.

A rendeléseken a zsúfoltság
sokszor gondot okoz. Szeretnék a

beteg elõjegyzést bevezetni, de a
betegek jelenleg ezt nem fogadják
el. A gyógyszerfelírások is sok idõt
vesznek el a gyógyító munkától.
Nem mondtak le arról, hogy azt a
rendelés megkezdése elõtt, illetve
után végzik. A beszámoló összeg-
zésébõl megtudtuk, hogy közel öt
év tapasztalata alapján, a jelenlegi
gazdasági körülmények között, a
Dr. Gál — Dr. Végh Kft. adta jogi és
gazdasági keretek között végzett
háziorvosi tevékenység megfelel a
lakosság és a felügyeleti szervek
elvárásainak. A cég gazdálkodása
biztosítja a praxisok szûk keretek
közti mûködését, szakmai mun-
kájuk ellen kifogás nem merült fel.

A képviselõ-testület tagjai is úgy
vélik, hogy jó színvonalú a felnõtt
háziorvosi szolgálat munkája. Bá-
ti László képviselõ elismeréséhez
hozzáteszi, hogy a sikeres egész-
ségügyi ellátáshoz nagyban hoz-
zájárult Varga Istvánné és Dabis
Lászlóné asszisztensek áldozatos
munkája is.

A fogászati ellátást a Nánai Den-
tál Kft. látja el. Dr. Nánai Zoltán
fogszakorvos öt éve kiváló színvo-
nalon végzi munkáját, melyet a
növekvõ beteglétszám hitelesen
visszaigazol. A lakosság jelentõs
része, csak az utolsó pillanatban
keresi fel a fogorvost, bár egyre
többen vannak olyanok, akik a
rendszeresen visszatérõk táborát
erõsítik. A fiatal orvos célja az,
hogy a lakosság még szélesebb kö-
rében váljon igénnyé a fogorvos-
hoz járás és az ezzel járó elõnyök
felismerése. — olvashatjuk Dr. Ná-
nai Zoltán beszámolójában.

Ez évben is megvalósították az
iskolai fogászati szûrést. Dr. Ná-

nai Zoltán nem kis örömére a ki-
szûrt gyermekek a nyári szünet-
ben is eljártak a fogorvosi rende-
lésekre. A szûrések folyamán kü-
lön kitértek a fogszabályozási el-
térések hangsúlyozására. Szeren-
csére egyre többen felismerik,
hogy a fogszabályozás nem csak
esztétikai problémákat old meg,
hanem funkcionális feladatai is

vannak, úgy mint a beszédhibák
javítása, megfelelõ rágás kialakí-
tása, s nem utolsó sorban a fog-
szuvasodás megelõzése is ide tar-
tozik.

Smidéliusz Ernõ és Báti László
képviselõk elismerõen szóltak a
fogászait ellátás megbízható és jó
színvonaláról. Ezt bizonyítja a pá-
ciensek növekvõ létszáma. Dr.
Gyuricza Miklós saját kedvezõ ta-

pasztalatát osztotta meg a fogá-
szati ellátás, azaz Dr. Nánai Zoltán
munkájával kapcsolatban. 

Dr. Miklós Andrea csecsemõ- és
gyermekgyógyász személyesen
munkahelyi elfoglaltsága miatt
nem vett részt a testületi ülésen.
Írásos beszámolójából megtud-
tuk, 1001 csecsemõ és gyermek-
korú van bejelentve a gyermekor-
vosi praxisban. Legtöbben 554-en
az 5-14 éves korosztályban van-
nak. A doktornõ 2011. február 1-
tõl látja el felelõsségteljes munká-
ját. „Jól döntöttem, amikor Tósze-
get választottam.” — összegzi a bõ
másfél év tapasztalatát.

Elégedettséggel szólt a védõnõk
és az asszisztencia munkájáról.
„Öröm velük dolgozni” — írja Dr.
Miklós Andrea. Szakmai munká-
ján túl kérést is megfogalmaz a
képviselõ-testület felé.

„A mûködés során felmerülõ
anyagiak minden praxist súlyosan
terhelnek. Számomra nagy segítsé-
get jelentene, ha a gyermekpraxist

terhelõ rezsikölt-
ség a tényleges fo-
gyasztást tartal-
mazná. A gázóra
megoldott, a víz-
fogyasztás 5 felé
történõ osztása
lefogadható, de a
külön villanyórák
fe ls z e r e lé s é r e
égetõ szükség
lenne, mert anél-
kül reális fo-
gyasztás többszö-

röse terheli a gyermekorvosi pra-
xist.” — véli a gyermekorvos.

A védõnõi szolgálat önkor-
mányzati mûködtetésben látja el
feladatát. Kiss Barnabásné és Fe-
hér Ferencné védõnõk így termé-
szetesen helyi alkalmazásban áll-
nak, de munkájuk szervesen hoz-
zátartozik falunk egészségügy-
éhez. Mindkét védõnõ diplomával
rendelkezik és hivatásukat évek
óta magas szinten mûvelik. Ezt a
településünk orvosai, s nem utol-
só sorban a lakosság is egyértel-
mûen elismeri. Õk igencsak kira-
katban vannak mindennapi mun-
kájuk során. Megfordulnak a csa-
ládoknál és az intézményekben is.
Kiss Barnabásné az óvoda védõ-
nõi feladatát is ellátja. Fehér Fe-
rencné meg az általános iskolában
az ifjúság egészségügyi feladatá-
nak gazdája.

A képviselõ-testület a beszámo-
lókat egyhangúlag elfogadta.
Örömmel nyugtázta, hogy falunk
egészségügyi ellátása megnyugta-
tó és az egészségügyben dolgozók
jól végzik munkájukat. Az önkor-
mányzat igyekszik a feltételeken
folyamatosan javítani, az orvosi
rendelõ meglévõ mûszaki karban-
tartási hiányosságai az anyagi for-
rás függvényében megoldani.

Összességében elmondhatjuk,
nálunk nem beteg az egészségügy,
de a rendelõ mûszaki állapotának
javítása, korszerûsítése folyama-
tos faluközösségi feladat.

Nádházi

A SZEMÉLYI FELTÉTELEK JÓK, DE VAN MIT JAVÍTANI

Nálunk nem beteg az egészségügy
Önkormányzatunk kiemelt, kötelezõ feladatai közé tartozik a
település egészségügyi ellátása. Október 10-én a képviselõ-tes-
tület soros testületi ülésén áttekintette falunk egészségügyi
helyzetét. Munkájukról tájékoztatót adtak a háziorvosok, a
gyermekorvos, a fogszakorvos és a védõnõi szolgálat.

Dr. Gál István

Dr. Nánai Zoltán

Báti László képviselõ

Fehér Ferencné és Kiss Barnabásné védõnõk
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KÖZEL SZÁZMILLIÓT VÁLLAL ÁT AZ ÁLLAM

Adósság nélkül kezdhetjük az új évet

Az állam elsõ lépésben az ötezer-
nél kisebb települések adósságát
vállalja át teljes egészében. Ez a
december 12-i állapot szerinti
bankhiteleket, lízing szerzõdése-
ket és kötvényeket érinti majd,
melyek összegét a kormány de-
cember 28-áig lefinanszírozza. A
Fidesz politikusa hangsúlyozta:
komoly és lényeges elvárás, hogy
az önkormányzatok költségvetés-
ükben mûködési hiánnyal nem
tervezhetnek. Ez gyakorlatilag azt
jelenti, hogy nullás költségvetések
készülhetnek. Az állam az új ön-
kormányzati törvényben meg-
szabja azt, hogy mik a kötelezõ
feladatai az önkormányzatoknak,
és azokat lefinanszírozza. A plusz
feladatokat saját bevételeikbõl va-
lósíthatják meg az elöljáróságok
úgy, hogy azok a kötelezõ felada-
tok minõségi teljesítését nem ve-
szélyeztethetik. A feladat finanszí-
rozás elve reményei szerint zök-
kenõmentes lesz az önkormány-
zati gazdálkodásnál már az elsõ
évben, de „láttunk már karón var-
jút!” Bizonyára lesznek elõre nem
látott problémák, ezért a kormány
a 2013. évet „próba évnek” tekin-

ti, és az önhibájukon kívüli ese-
tekben a mûködési hiányos önkor-
mányzatok helyzetét megvizsgál-
ják. Alapvetõ elvárás az, hogy
hosszútávon soha többé ne hal-
mozódhasson fel ilyen hitelállo-
mány, hiány mint most. Közös
gondolkodásunkban soha nem

merült fel az, hogy a kialakult óri-
ási hitelállományért kizárólag az
önkormányzatok a felelõsek. Azt
a kormányzat soha többé nem te-
heti meg, hogy feladatokat ad, de
forrást nem — véli a megyei jogú
város elsõ embere Szalay Ferenc.

Példaként az oktatás, a kulturá-
lis és a szociális kötelezõ feladato-
kat említi, ahol a normatívát száz
százalékig hosszú évek óta nem fi-
nanszírozta a ráfordított költsége-
ket Szolnokon. Az oktatási nor-
matíva nem érte el a tényleges
költség 50 százalékát sem. Bizo-
nyára Tószeg is tudna ilyen szá-
mokat mondani — mondja az or-
szággyûlési képviselõ.

A kormány külön figyelmet for-
dít a kiegyensúlyozottságra. A
kedvezõ adottságú települések se-
gítsék a gyengébbeket. Ezt önma-
guktól nyilván nem teszik meg a
gazdagabbak, ezért meg kell kér-
ni tõlük a „segítséget”.

Az oktatás átalakításáról is szólt
Szalay Ferenc. „Félnek a pedagógu-
sok, félnek az önkormányzatok”
megkapják-e ugyanazt az állami
fenntartástól, mint eddig. Az állam
elsõ számú célja a tudás minõségé-
nek javítása. A cél az, hogy az okta-
tás minõségének javításán túl az
önkormányzatok kiadásai is csök-
kenjenek. Az önkormányzatok ne

haljanak éhen, és a feladataikat
normális körülmények között vé-
gezhessék. Tószeg települése de-
cember 28-tól nulla adósság állo-
mánnyal zárja az évet — összegez-
te a lényeget Szalay Ferenc ország-
gyûlési képviselõ.

Dr. Gyuricza Miklós összefoglal-
ta az elmúlt négy év adósság törté-
netét. 2008-ban polgármestersége
kezdetén az önkormányzatnak
több mint 150 millió forint adóssá-
ga volt. Az elmúlt négy év fõ célki-
tûzése az volt, hogy csökkenjen az
adóság állomány úgy, hogy az ön-
kormányzat kötelezõ feladatai, és a
vállalt szolgáltatások színvonala jó
szinten maradjon. Emellett azért
minimális fejlesztésekre is futotta.
Így négy év alatt közel 60 millióval

sikerült csökkenteni a falu adóssá-
gát. Jelenleg Tószeg 91 millió forint
mûködési hitellel rendelkezik. Eb-
bõl 75 millió forint a mûködési fo-
lyószámlahitel keret és 16 millió fo-
rint munkabérhitel keret. A karai
útról jobbra leágazó utak aszfalto-
zására 2004-ben felvett fejlesztési
hitelbõl van még mintegy 7,8 mil-
lió forint. Összességében 99-100
millió forint a település hitel tarto-
zása, melyet az állam átvállal.

A faluvezetõ úgy véli, hogy a
képviselõk és a lakosság egy része
most joggal teszi fel a kérdést
„megérte-e az adósság törlesztésre
60 millió forintot áldozni, hisz ab-
ból fejleszthettünk volna is?” A vá-
lasz az, hogy igen, mert senki nem
gondolta azt, hogy lesz valaha
adósság rendezés. Másrészt ez így
etikus, hisz ne feledjük: az adós-
ság átvállalását is az adófizetõk fi-
nanszírozzák — mondta Gyuricza
Miklós. 

A polgármester úgy véli, hogy
az adósság lenullázása a jövõ év
tervezését könnyítheti majd meg.
Az, hogy nem mínuszról indul a
2013-as gazdálkodási év az önkor-
mányzatnál, megnyugtató. Mi is
azt reméljük, hogy az új feladat fi-
nanszírozási rendszer beváltja a
hozzá fûzött reményeket, és az
adósság konszolidációval stabili-
zálódik az önkormányzatok gaz-
dálkodása. 

Szalay Ferenc országgyûlési
képviselõ látogatása során külön
is megköszönte az elöljáróságnak
az eddigi felelõsségteljes és taka-
rékos gazdálkodást, majd tõlünk
Tiszavárkony és Vezseny önkor-
mányzatához folytatta útját.

- Nádházi Sándor -

Magyarország 3200 önkormányzatából 1956-nak van kisebb-
nagyobb adóssága. A települések tartozása 1293 milliárd forint.
A kormány most úgy döntött, hogy átvállalja az önkormányza-
ti adósság nagyjából felét, 612 milliárd forintot — jelentette be a
miniszterelnök október végén. Az ötezer lakosnál kisebb tele-
pülések adósságát teljes mértékben átvállalja az állam, míg az
ötezer lakosnál nagyobb településeken 40-70 százalékát állják
úgy, hogy figyelembe veszik a helyi adóbevételeket. Ez gyakor-
latilag azt jelenti, hogy a gazdagabb településeken kisebb mér-
tékben segít majd az állam.

November 27-én Szalay Ferenc országgyûlési képviselõ adott
tájékoztatót a képviselõtestületnek az ötezer lélekszám alatti te-
lepülések bankhitelének a kormányzat által történõ átvállalásá-
nak lehetõségérõl.

A falunknak összességében egy híján száz millió forint a je-
lenlegi hitelállománya, tehát jövõnk szempontjából meghatáro-
zó lehet az állami segítség.

Érdeklõdve hallgatták az intézményvezetõk a tájékoztatót

Dr. Gyuricza Miklós polgármester és Szalay Ferenc országgyûlési képviselõ

Szalay Ferenc
országgyûlési képviselõ
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Dr. Gyuricza Miklós összegezte a
költségvetés három negyedév-
ének végrehajtását. Megállapítot-
ta, hogy az önkormányzat által
meghatározott feladatok, és célok
teljesültek. A testület egyhangú-
lag elfogadta az errõl készült be-
számolót.

Önkormányzatunk
2013. évi költségvetési

koncepciója
Az államháztartásról szóló tör-
vény értelmében a jegyzõ által el-
készített, következõ évre vonatko-
zó költségvetési koncepciót a pol-
gármesternek november 30-ig kell
benyújtani a képviselõ testület-
nek. A koncepció tartalmára, for-
májára nincs szigorú kötelezõ ér-
vényû elõírás. Elsõdleges célja a
költségvetés végleges kialakításá-
hoz szükséges alapelvek, fõbb cél-
kitûzések meghatározása, azok

nagyvonalú megfogalmazása. A
költségvetési koncepciót a költ-
ségvetés helyben képzõdõ bevéte-
leinek, az önkormányzat kötele-
zettségeinek, és feladatainak fi-
gyelembe vételével kell összeállí-
tani. Ebben a tervezési szakasz-
ban kell és lehet áttekinteni a kö-
vetkezõ évre vonatkozó szakmai
feladatokat és elképzeléseket. A
koncepció elkészítésének idõsza-
kában kell számba venni a lehetõ-
ségeket és rangsorolni a feladato-
kat, valamint a megvalósításuk-
hoz szükséges pénzeszközök
nagyságát, és ütemezését.

A költségvetési koncepció elké-
szítésének alapja Magyarország
2013. évi költségvetésrõl szóló tör-
vényjavaslat — tudtuk meg a pol-
gármester elõterjesztésébõl.

Itt akár be is fejezhetnénk a tes-
tületi ülésrõl szóló tudósításunkat,
hisz még parlamenti elfogadás
elõtt áll az alapdokumentum Ma-
gyarország 2013. költségvetésérõl
szóló törvény.

Dr. Gyuricza Miklós szóbeli ki-
egészítésében is hangsúlyozza, je-
len pillanatban ami a helyi terv
koncepcióban foglaltatik rendkí-
vül bizonytalan. Sok minden befo-
lyásolja a helyi tervezést, melynek
az önkormányzat(ok) nincs birto-
kában. Felsorolásában megemlíti
az adósságátvállalást, az önkor-
mányzatok hitelstopját, az iskola
állami fenntartását és esetleges
mûködtetését, valamint a feladat
finanszírozás gyakorlati megvaló-
sítását, — hogy csak a legfontosab-
bakat említsük.

Ezt a képviselõk is így gondol-
ják, így nem is véleményezik a na-
pirendi témát, hanem gondolatai-
kat fogalmazzák meg jövõnket il-
letõen.

Mocsári Kálmán a pénzügyi és
szociális bizottság elnöke, aki
front ember volt mindig a helyi
büdzsé kidolgozásánál úgy véli, —
Véleményem szerint most talán
jobb lesz a helyzetünk, mint ed-
dig, és önkormányzati matemati-
kával szemlélteti a vélt elõnyt. A
végén azért hozzáteszi nagy kér-
dés az, hogy az állam mit és
mennyit von majd el?

Smidéliusz Ernõ viszont más-
ként gondolja. — Minden bizony-
talan. Mi most hiába beszélgetünk
a költségvetési terv koncepciójá-
ról, miközben még a parlament
elõtt van az ország költségvetési
terve. Nincs háttér információ.
Most olyan nagy átalakításokon

mennek át az önkormányzatok,
hogy az példanélküli az ország
történetében. A legjobb kormány-
zati szándék ellenére is lesznek
problémák a reform megvalósítása
során — véli szkeptikusan a képvi-
selõ, majd hozzáteszi, az ország
gazdasági helyzete sem könnyû.
És az állam az önkormányzatok
adósság átvállalásával tovább ter-
heli az ország költségevetését.

A képviselõtestület a meglévõ
bizonytalanságokkal együtt elfo-
gadta a 2013. év költségvetési terv-
koncepcióját úgy, hogy arra szük-
ségszerûen visszatérnek.

Törvényi változás miatt módo-
sították az állattartásról szóló he-
lyi rendeletet. A haszonállatok tar-
tására vonatkozó szabályokat ez-
után nem az önkormányzat, ha-
nem központi jogszabály hatá-
rozhatja meg. Az ülésen elfogad-
ták a 2013. évi belsõ ellenõrzési
tervet is.

- Nádházi -

A KÖLTSÉGVETÉS TELJESÍTÉSE IDÕARÁNYOSNAK MEGFELELÕ

Bizonytalanságok a jövõ évi tervezésnél
Képviselõtestületünk novem-
ber 27-én tartotta a soros ülé-
sét. Természetesen a fõ és
rendkívüli napirendi pont Sza-
lay Ferenc országgyûlési kép-
viselõ látogatása volt, melyrõl
lapunkban olvashatnak. A to-
vábbi napirendek is nagy több-
ségében az anyagiakról szól-
tak. Módosítják a költségvetést
a szükséges évközi átvezeté-
seknek megfelelõen. Mocsári
Kálmán a pénzügyi és szociá-
lis bizottság elnöke bejelentet-
te, hogy a bizottság a módosítá-
sokat megtárgyalta és elfoga-
dásra javasolja. A testület is
egyhangúlag egyetértett a mó-
dosításokkal.

A költségvetés I-III. negyed-
éves végrehajtásáról készült
beszámolóból többek között
megtudtuk, a tervezett összbe-
vételi források 74,24 %- a telje-
sültek. A mûködési bevételek
71,27 %-ban, az építményadó
101,51 %-ban, míg az iparûzé-
si adóbevétel 123,94 %-ban tel-
jesült az önkormányzatnál.

Az SZJA helyben maradó ré-
sze 75,70 %-ban, a jövedelem-
különbség mérséklése 75,70
%-ban, míg a gépjármûadó
89,50 %-ban teljesült.

Dr. Gyuricza Miklós és Hasznosné dr. Nagy Ágnes jegyzõ

Mocsári Kálmán a pénzügyi
és szociális bizottság elnöke

Smidéliusz Ernõ
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Szabó Erika Szolnokon köszön-
tötte a Kormányablakok ötszá-
zezredik ügyfelét. Az Közigazga-
tási és Igazságügyi Minisztérium
államtitkára Magyarország Alap-
törvényének díszkiadását és egy
oklevelet nyújtott át Árvai Gyula
Lajosnak. 

Az ünnepséget követõen Sza-
bó Erika elmondta a járá-
si hivatalok kialakításá-
nak fontos célja, hogy az
állampolgárok egysze-
rûbben és gyorsabban in-
tézhessék ügyeiket. Szak-
mai szempontok alapján,
példaértékû egyeztetés
után október 31-éig orszá-
gosan 2760 önkormányzat-
tal állapodtak meg a kor-
mánymegbízottak. A járá-
sok kialakításánál alapelv
volt, hogy az emberek a le-
hetõ legkevesebb idõ alatt
el tudják intézni államigaz-
gatási ügyeiket. Az állam-
polgárok az igazi változást
jövõ év végéig tapasztalják
meg, amikor a mostani ok-
mányirodák bázisán meg-
nyílnak a kormányabla-
kok. Az országban 300
helyen létre jövõ a kor-
mányablakok munkatár-
saihoz több mint 2000
ügyben fordulhatnak
majd az ügyfelek. Jelenleg
az állampolgárok, ha vala-
milyen államigazgatási
ügyet el szeretnének intézni, ak-
kor meg kell nézniük, hogy hol,
milyen idõpontban kereshetik
fel az ügyfélszolgálatokat, ehhez
milyen dokumentumokra van
szükség. Mindez sok idõbe és
fáradtságba kerül. Az egyabla-
kos ügyintézés nemcsak meg-
könnyíti az ügyintézés, de így az
állam közelebb is kerülhet az ál-
lampolgárokhoz. A területi köz-

igazgatás átalakításával a kor-
mány szeretné azt a bizalmat is
vissza állítani az ügyfél és az ál-
lam között, ami az évek során
elveszett. Szabó Erika elmond-
ta még, hogy a területi köz-
igazgatás hazai átalakítását
nagy figyelemmel kísérik Eu-
rópában. Több országban mû-

ködik hasonló módon a köz-
igazgatás, de sehol nem talál-
ható a mûködéshez kapcsolódó
olyan szerkezeti változás, mint
Magyarországon. 

Dr. Kállai Mária megyei kor-
mánymegbízott arról beszélt,
hogy a kistelepülések is támo-
gatják a területi közigazgatás
átalakítást, a járási hivatalok
felállítását. A megállapodások

elõkészítése során arra töreke-
dett a megyei kormányhivatal,
hogy a lehetõ legtöbb helyen le-
hetõvé váljon az ügyintézés.
Jász-Nagykun-Szolnok megyé-
ben 2013. január 1-jétõl 9 járási
hivatal jön létre, 15 településen
kirendeltség, 19 településen ál-
landó ügysegéd várja az ügyfele-

ket. A többi 35 helyen pedig a
polgármesteri hivatalokban a hét
különbözõ napjain tartanak ügy-
félfogadást a járási hivatal mun-
katársai. Így, mind a 78 települé-
sen biztosított lesz az ügyintézés
valamilyen formája. A megyé-
ben a tervek szerint jövõre 16
kormányablak alakul.

A kormányablakok ötszázez-
redik ügyfele Árvai Gyula Lajos

európai egészségügyi kártya ki-
váltása ügyében járt az integrált
ügyfélszolgálaton. A szolnoki
vállalkozó elsõ alkalommal ke-
reste fel a szolnoki kormányabla-
kot, mint mondta, nagyon elége-
dett volt azzal a gyorsassággal, és
szakszerû ügyintézéssel, amely-
ben része volt. Elmondta még,

hogy szeretne ügyfélkaput is
nyitni, amelyre a közlejövõben
sort is kerít. 

A sajtótájékoztatót követõen
dr. Szabó Erika államtitkár meg-
tekintette a leendõ szolnoki járá-
si hivatal épületeit, amelyet a vá-
ros adott át a járási hivatal részé-
re. A helyiségeket Szalay Ferenc
polgármester mutatta be az ál-
lamtitkárnak.

Egyszerûbb és gyorsabb ügyintézésért

Önkormányzatunk képviselõ-testülete
úgy döntött, hogy 100.000 Ft anyagi tá-
mogatást nyújt a JNSz Megyei Kataszt-
rófavédelmi Igazgatóság Katasztrófa-

védelmi Kirendeltségének. A testület
úgy véli, a szerény támogatással is segí-
tik a katasztrófavédelem felelõsségtel-
jes munkáját.

A katasztrófavédelmet támogatták

Szolnokon köszöntötték a Kormányablakok ötszázezredik ügyfelét
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2013. január 1-tõl iskolánk
önkormányzati fenntartásból
állami fenntartásba kerül, en-
nek még örülhetnénk is, hi-
szen egyre több gondot okoz a
falubüdzsének a normatíván
felüli finanszírozás. Jogos az
öröm? 

Az, ha egy önkormányzatnak meg
kell válnia valamely kötelezõ fel-
adatát ellátó intézményétõl, min-
dig nehéz döntés. Központi jog-
szabály írja elõ az iskolák állami
fenntartásba kerülését, így az ön-
kormányzatoknak túl nagy vá-
lasztási lehetõsége nincs e kérdés-
ben. A törvény úgy szól, hogy
2013. január 1-jétõl az állam átve-
szi az oktatás szakmai irányítását
és felügyeletét, és fizeti a pedagó-
gusok és a pedagógiai munkát
közvetlenül segítõ alkalmazottak
bérét. Fõ szabályként, a mûködés-
sel kapcsolatos költségeket — te-
hát a rezsi költségeket és a techni-
kai dolgozók bérét — az önkor-
mányzatoknak kell finanszírozni-
uk. Ugyancsak az önkormányzat-
oknak kell gondoskodniuk a gyer-
mekek étkeztetésérõl is. 

A Képviselõ-testület az õsz fo-
lyamán — élve a törvény adta lehe-
tõséggel — egy olyan nyilatkozatot
tett, amelyben kezdeményezte az
államtól, hogy ne csak a pedagógu-
sok és a pedagógiai munkát köz-
vetlenül segítõk bérét fizesse az ál-
lam, hanem vegye át az iskola tel-
jes mûködtetését. Tettük ezt azért,
mert Tószeg Község Önkormány-
zata jelen pillanatban is egy 75 mil-
lió forintos mûködési hitellel ren-
delkezik, amely mûködési hitelt
tulajdonképpen az összevont isko-
lai intézményünk (iskola, óvoda,
könyvtár) — állami normatíván fe-
lüli — önkormányzati támogatásá-
ra fordítottunk. 2012-ben ugyanis
több mint 80 millió forintot kellett
biztosítanunk e célra.

A közelmúltban érkezett meg
az Magyar Államkincstártól annak
a vizsgálatnak az eredménye,
amelyben a Kormányzat megálla-
pította, hogy azon önkormányzat-
oknak, akik a teljes mûködtetés
(tehát a rezsiköltségek és a techni-
kai dolgozók bérének finanszíro-
zásának) átvételét is kérték az ál-
lamtól, milyen összegû mûködte-
tési hozzájárulást kell fizetniük az
állam számára. Tószeg esetében
ez az összeg évente 46,8 millió fo-

rint lenne. Mi viszont ezen kiadá-
sokra 2012-ben hozzávetõlegesen
49 millió forintot fordítunk, ami
mintegy 2 millió forinttal látszik
többnek az államnak nyújtandó
mûködtetési támogatás összegé-
nél. A jövõ évre vonatkozó terv-
számok azonban még nem végle-
gesek, így jelen pillanatban felelõ-
sen nem tudom kijelenteni, hogy
mi érné meg jobban a település-
nek: ha átadjuk a teljes mûködte-
tést, vagy ha továbbra is mi mû-
ködtetjük az iskolát.

E helyütt azonban meg kell em-
lítenem, hogy a mûködtetés költ-

ségeihez az állam nem ad támoga-
tást az önkormányzatoknak. Ha
esetleg itt maradnak a mûködési
kiadások, akkor azt teljes egészé-
ben nekünk, a saját (adó) bevéte-
leinkbõl kell finanszíroznunk. 

A fenntartóváltás Ön szerint
az oktatás minõségi javulását
hozza?

Egy központilag meghatározott
tanterv szerint történõ oktatás
mindenképpen minõségi javulást
hozhat. Az pedig, hogy egy kézbe
kerül az ország minden iskolája
(nevezetesen az állami, szakmai
felügyelet és irányítás alá), az ma-
gával hozza azt is, hogy így zajlik
majd az oktatás. Reményeim sze-
rint ez azt jelenti, hogy azok a kü-
lönbségek, amelyek eddig érzékel-
hetõek voltak a különbözõ telepü-
lések között, akár a pénzügyi hely-
zetük vagy egyéb sajátos adottsá-
gaik miatt, azok eltûnhetnek. Nyil-
ván a Kormány szándéka is ez le-
hetett: az állami irányításba vétel-

lel elméletileg ugyanolyan színvo-
nalú oktatást kell, hogy kapjon egy
ezer fõ alatti településen élõ gyer-
mek, mint pl. a fõváros valamely
kerületében. De azt, hogy ez a gya-
korlatban is így lesz-e, majd meg-
látjuk. Én optimista vagyok, így bí-
zom abban, hogy igen. 

Milyen további önkormányza-
ti feladatokat vonnak el és
mik maradnak?

A legnagyobb feladatátvétel — ter-
mészetesen az oktatáson túl — a
hatósági igazgatás területén várha-

tó. 2013. január 1-tõl felállnak a já-
rási hivatalok, és számos, koráb-
ban az önkormányzatnál (neveze-
tesen a polgármesteri hivatalok-
ban) végzett hatósági feladatot lát
majd el a járási hivatal. Nem lesz
ez másképpen Tószegen sem. 

A vonatkozó törvény elõírja,
hogy január elsejei hatállyal, a pol-
gármesteri hivatal jelenlegi appa-
rátusából három személyt (azaz
három álláshelyet) át kell adnunk
a járási hivatalnak. Ez gyakorlati-
lag azt jelenti, hogy a tószegi pol-
gármesteri hivatalban foglalkozta-
tottak létszáma január 1-tõl há-
rommal kevesebb lesz. De nem fel-
tétlenül jelenti azt, hogy e szemé-
lyek mindegyikének el is kell
hagynia Tószeget. A törvény
ugyanis azt is elõírja, hogy a hiva-
tal épületének meghatározott ré-
szét — térítésmentesen — a járási
hivatal használatába kell adnunk,
ahol az úgynevezett „járási ügyse-
gédek” tevékenykednek majd. Az
õ személyük a járáshoz átadott
köztisztviselõk közül is kikerül-

het. Az ügysegédek fogják a tósze-
gi ügyfelek kérelmeit továbbítani
Szolnokra, a központi járási hiva-
talba, ahol a tényleges ügyintézés,
a kérelmek elbírálása zajlik majd.
Azonban nagyon fontos azt ki-
emelni, hogy az ügysegédek szer-
vezetileg nem tartoznak az önkor-
mányzathoz, illetve a hivatalhoz.
Ez azért lényeges információ, mert
elõfordulhat majd olyan eset is,
hogy valamelyik ügyfél nem ért
egyet a járási ügysegéd ügyintézé-
sével. Korábban ilyenkor panasz-
szal élhetett a jegyzõ (vagy a pol-
gármester) felé, de január elsejétõl
nekünk nem lesz lehetõségünk be-
leszólni az ügysegédek munkavég-
zésébe, és azokba az ügytípusok-
ba, amelyeket õk intéznek majd
itt, a tószegi hivatal épületében. 

Szó esett már arról, hogy az ál-
talános iskolai oktatás január 1-jé-
tõl állami irányítás alá kerül. Az
óvoda azonban továbbra is az ön-
kormányzatok fenntartásában
marad. Ez esetünkben azt jelenti,
hogy a jelenleg az iskolával közös
intézményként mûködõ óvodát le
kell választanunk az iskoláról, és
egy önálló óvodai intézményt kell
létrehoznunk, aminek az élére — a
törvény elõírása értelmében —
önálló igazgatót kell kineveznünk.
A jogszabály úgy rendelkezik,
hogy az óvodavezetõi feladatokat
jelenleg is ellátó kolléga, a követ-
kezõ tanév végéig kap megbízást.
A 2013/2014-es tanév kezdetétõl
pedig pályázat útján kell majd az
önkormányzatnak kiválasztania
az óvoda vezetõjét.

Ugyancsak önkormányzati fala-
dat marad a település üzemeltetése
is. Ezen azokat a feladatokat kell
érteni, amelyeket most a mûszaki
csoport munkatársai látnak el.
Meg kell azonban említenem,
hogy egy újfajta állami finanszíro-
zási szisztéma lép életbe január 1-
jétõl, az úgynevezett feladatfinan-
szírozási rendszer. Ez, az önkor-
mányzat kötelezõ feladatait elmé-
letileg ugyan száz százalékban lefi-
nanszírozza majd, de csakis kizá-
rólag a jogszabályban központilag
meghatározott szinten. Ez azt je-
lenti, hogy egy adott feladatot azon
a színvonalon kell ellátnunk, aho-
gyan az a jogszabályban elõírásra
kerül, és az állam csakis kizárólag
ennek, az úgynevezett elégséges
szintnek az eléréséig biztosít majd
számunkra fedezetet.

Átalakul az önkormányzat feladatrendszere
A januártól várható változásokról dr. Gyuricza Miklós polgármestert kérdeztük



Amennyiben az önkormányzat
a feladatait ennél magasabb szín-
vonalon szeretné ellátni, arra álla-
mi támogatást nem kapunk majd,
hanem kizárólag csak a saját, eset-
legesen fennmaradó plusz (adó)
bevételeinkbõl áldozhatunk e célra
forrást. Fontos azt is leszögezni,
hogy a feladatfinanszírozás kizáró-
lag csak a kötelezõ önkormányzati
feladatok ellátására terjed majd ki.
Ezen túlmenõen, minden — egyéb-
ként eddig ellátott, de — nem köte-
lezõ önkormányzati feladatunkat,
a jövõben már csak abban az eset-
ben végezhetjük el, ha erre a saját
(adó) bevételeinkbõl, állami támo-
gatás nélkül is jut még pénzünk.
Ez azt is eredményezheti, hogy
lesznek olyan területek a települé-
sen, amelyeken joggal várhatná-
nak el tõlünk a lakosok elõrelépést,
de nekünk erre mégsem lesz lehe-
tõségünk, mert az állam által bizto-
sított feladatfinanszírozás nem en-
gedi majd meg ezt számunkra.

Október végén Orbán Viktor
miniszterelnök bejelentette,
hogy levegõvételhez jutnak az
önkormányzatok. Az ötezer fõ
alatti települések adósságát
teljes egészében átvállalja a
Kormány. Ezt nálunk a költ-
ségvetés készítésének idõsza-
kában évvégére 105 millió 445
ezer forintra vártuk. „A falva-
kat tehát felszabadítottuk” —
mondta a miniszterelnök. Ha
ez így lesz, akkor adósság nél-
kül kezdjük az újévet?

Ha röviden és tömören szeretnék
válaszolni, akkor azt mondom,
hogy ha ez így lesz, akkor igen,
adósság nélkül kezdjük az újévet.

De azért fogalmazódnak meg ben-
nem kérdések. A sajtókommuni-
káció ugyanis arról szólt, hogy a
Kormányzat, az ötezer fõ alatti te-
lepülések adósságát száz százalék-
ban átvállalja. Azonban az errõl
szóló törvény tervezetéhez az utol-
só pillanatban, zárószavazás elõtti
módosító indítványt nyújtott be a
nemzetgazdasági miniszter. Eb-
ben a módosító javaslatban az sze-
repel, hogy a Kormány a hitelfelvé-
telek célja és egyéb körülményei
alapján dönthet úgy, hogy még-
sem vállalja át az adott önkor-
mányzat adósságát száz százalék-
ban. Az elfogadott törvény csupán
az adósságállomány 40%-ának át-
vállalására ad garanciát. A módosí-
tó indítvány azonban nem részle-
tezi, hogy „a hitelfelvétel egyéb kö-
rülményein” mit kell érteni. Így az,
hogy milyen mutatószámok alap-
ján születhet olyan döntés, hogy
valamelyik ötezer lakos alatti ön-
kormányzat adósságát mégsem
teljes egészében vállalja át az ál-
lam, még nem ismert számunkra.

Továbbá, az adósságátvállalás
fontos eleme az a korlát, hogy az
önkormányzatok 2013. január 1-
tõl nem tervezhetnek hiánnyal a
költségvetésben, mivel újabb hi-
telt nem, vagy csak a Kormány kü-
lön engedélyével vehetnek fel.
Ezért, az, hogy „a falvakat valóban
felszabadították”-e, az adósságát-
vállaláson túl függ a már említett
feladatfinanszírozási rendszer
tényleges tartalmától és összeg-
szerûségétõl is. Ugyanis, ha az ál-
lami finanszírozás esetleg még-
sem fedezi majd le a feladataink el-
látásával kapcsolatos teljes költsé-
geinket, akkor mûködési hitel fel-
vételével már nem számolhatunk

a hiányzó források pótlásának cél-
jából. Ebben az esetben viszont az
önkormányzat puszta léte is ve-
szélybe kerülhet.

Meghatározó lehet az önkor-
mányzat jövõjével kapcsolatban az
is, hogy — a költségvetési törvény
tervezete szerint — pl. az iparûzési
adóbevételünk jelentõs részét meg-
címkézi az állam, ami azt jelenti,
hogy csak a törvényben meghatá-
rozott célokra költhetjük azt el. A
gépjármûadó több mint fele pedig
elvonásra kerül tõlünk. Ezen bevé-
teleinket eddig szabadon használ-
hattuk fel, ám ha a törvény ebben
a formában kerül elfogadásra, ak-
kor ezekkel jövõre már nem úgy
számolhatunk, mint eddig.

A feltett kérdésre tehát, elsõre
nagyon egyszerûnek tûnt a válasz,
de a helyzet sokkal összetettebb a
látszatnál. Az, hogy tényleg felléle-
gezhetünk-e majd, nemcsak az
adásság átvállalásától, hanem az
elvont és itt maradó feladatok ará-
nyától, valamint az ezekhez kap-
csolódó finanszírozás komplex
alakulásától is függ majd. Ennek
összhatását azonban elõre még
nem látjuk.

Egyébként az a bizonyos 105
millió 455 ezer forint, amelyet
Szerkesztõ Úr a kérdésében emlí-
tett, az a valóságban már nem egé-
szen százmillió forint, mert sze-
rencsére, év közben, az eredeti ter-
vekhez képest, további majd 6 mil-
lió forinttal sikerült csökkente-
nünk az adósságállományunkat.
Egyébként 2008-ban, az idõközi
polgármester választás idején,
több mint százötven millió forint
adóssággal rendelkezett Tószeg
Község Önkormányzata. Ez az
adósságállomány jelen pillanatban
nem egészen százmilliós nagyság-
rendû, tehát közel hatvanmillió fo-
rinttal sikerült az elmúlt 4 évben,
saját erõnkbõl csökkentenünk azt.

Joggal fogalmazódhat meg a kér-
dés bármelyik tószegi polgárban,
hogy megérte-e ez a gazdálkodás,
hiszen az, hogy ilyen mértékben
csökkentettük az adósságunkat, ál-
dozatokkal is járt. Nem beszélve
arról, hogy ezt az összeget fordít-
hattuk volna fejlesztésekre is. Mi, a
képviselõ-testület tagjai azonban
azt valljuk, hogy igen, megérte.
Négy évvel ezelõtt ugyanis még
nem tudhattuk, hogy lesz önkor-

mányzati konszolidáció, senki
nem sejthette, hogy a Kormányzat
majd át fogja vállalni az adósságun-
kat. Így nekünk aszerint kellett
gazdálkodnunk, hogy mindezt sa-
ját erõnkbõl meg tudjuk oldani.
Másrészrõl pedig azt kell tudni,
hogy nemcsak az önkormányzatok
költségvetése, hanem a központi
költségvetés (ami fedezetet nyújt
majd az állami adósságátvállalás-
hoz) is az államháztartás nagy egy-
ségének részét képezi, s az adófize-
tõ polgárok pénzébõl gazdálkodik.
Ezért nekünk, mint felelõs telepü-
lésvezetõknek úgy kellett gondol-
kodnunk, hogy az államháztartást
a lehetõ legkevésbé terheljük meg,
és igenis kötelességünk volt az a
spórolás és az adósságállomány
csökkentése, amelyet az elmúlt
négy évben hajtottunk végre.

Ön hogy érzi: lesz-e még súlya
a képviselõ-testületnek a jövõ-
ben a felelõs elöljárósági mun-
kához?

Nagyon bízom benne, hogy igen!
Bár kétségtelen, hogy képviselõ-
társaim is aggodalmas kérdéseket
fogalmaztak meg. Azt gondolom,
hogy mindenképpen felelõs mun-
kát kell végeznie a képviselõ-tes-
tületnek, hisz nekünk az itt élõk
érdekeit kell szolgálnunk, az itt
élõ tószegi polgároknak kell nyúj-
tanunk — a körülményekhez ké-
pest, a lehetõ legmagasabb szintû
— közszolgáltatásokat. A telepü-
lésüzemeltetés száz százalékban
önkormányzati feladat marad, így
nekünk a település üzemeltetésé-
vel kapcsolatban továbbra is olyan
fontos feladataink lesznek, mint
amilyenek eddig is voltak. Azt
azonban én is úgy vélem, hogy az
már szinte biztos, hogy olyan
mértékû karbantartásokat és fej-
lesztéseket, mint amilyenek az el-
múlt négy évben voltak, (pl. a Ka-
rai útról balra leágazó utcák mart
aszfaltos technológiával történõ
leburkolása), a következõ évek-
ben már nem áll majd módunk-
ban kivitelezni. A mostani infor-
mációink alapján, gyakorlatilag
csak egy egyszerû és szûkös, mû-
ködési költségvetés összeállítását
engedi meg számunkra az új, álla-
mi finanszírozási rendszer.

- Nádházi Sándor -
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AZ ÁLLAMIGAZGATÁS ÁTSZERVEZÉSE FOLYAMATOS

A polgármesteri hivatal a lakossági ügyintézésért
A tervek szerint 2013. év végére be-
fejezõdik a magyar közigazgatás át-
szervezése, a kormány a továbbiak-
ban is megõrizni kívánja a 3200 tele-
pülés önállóságát, vagyis lesz polgár-
mester és képviselõ-testület. Azon-
ban a közigazgatási ügyek változnak.
Az átszervezéssel egy erõs és haté-
kony állam kiépítése a cél, amely egy-
ségesen mind a 12 millió állampolgár
számára jogbiztonságot jelent.

Az átszervezés helyi levezénylõ-
jét, Hasznosné dr. Nagy Ágnes jegy-
zõt kérdeztük a folyamat jelenlegi
állásáról. Arról amit december 9-én
az interjú készítésénél már tudni le-
het, bár nagy valószínûséggel lesz-
nek még további „finomítások”.

— Induljunk onnan: 2011. janu-
ár 1-jével megalakultak a me-
gyei kormányhivatalok. Mi tör-
tént azóta, és hol tartunk most?

— A Kormány Hivatal létrejötte után
az állampolgárok tapasztalhatták,
hogy január 3-án már a Kormányab-
laknál lehetett ügyet intézni. Orszá-
gos szinten 2013. végére 300 kor-
mány ablak fog mûködni. A további
közigazgatási átalakítást a Magyary
Program 12.0 verzióján keresztül
mutatta be a Kormány, melynek cél-
ja egy jó állam létrehozása.

Négy területen szükséges további
fejlesztéseket végezni. A közigazga-
tás szervezeti rendszerének egysze-
rûsítése; a feladatok átlátható szá-
mon kérhetõ kialakítása; a közigaz-
gatási eljárások jogszabályok továb-
bi deregulációja; valamint a szerve-
zet munkatársainak továbbképzése.

— 2013-tól hogyan folytatódik a
folyamat? Azt már tudjuk, hogy
falunk a Szolnoki Járási hiva-
talhoz tartozik majd. Milyen
változások lesznek nálunk a
polgármesteri hivatalban?..

2013. január 1-jével létrejönnek a
magyar közigazgatás egykor szer-
ves részét képezõ járások és járási
hivatalok. A több száz éves múltra
visszatekintõ járási rendszert 1983-
ban szûntették meg.

Új szervezeti rendben, új céllal
alakulnak meg ismét a járások, me-
lyek a megyei kormányhivatalok
szervezeti egységeként jönnek lét-
re. Legfontosabb feladatuk a megyei
szintnél alacsonyabb szinten inté-
zendõ államigazgatási feladatok el-
látása lesz.

Júniusban a járások kialakításá-
ról, valamint egyes, ezzel összefüg-
gõ törvények módosításáról szóló
törvény elfogadásáról döntött az Or-
szággyûlés.

A járási hivatalokban törzshivatal
és szakigazgatási szervek mûködnek.

A járási hivatalok kialakításával
és az államigazgatási feladatok járá-
si hivatalok által történõ átvételével
együtt történik a jelenlegi polgár-
mesteri hivatalokhoz tartozó hatás-
körök megosztása és az államigaz-
gatási feladatokat ellátó köztisztvi-
selõk, valamint ezen feladatok ellá-
tását biztosító eszköz és feltétel-
rendszer átvétele is.

Ez településünk Polgármesteri Hi-
vatalában azt jelenti, hogy a felada-
tok ellátásához három álláshelyet
kellett átadnunk, ezen álláshelyen
lévõ köztisztviselõkkel együtt. A

Szolnoki Járási Hivatal mûködésé-
nek biztosításához továbbá, a Pol-
gármesteri Hivatal épületében ket-
tõ helyiséget adunk át, a berende-
zésekkel és a technikai eszközök-
kel együtt, annak biztosítása érde-
kében, hogy a Járási Hivatalhoz
kerülõ hatásköröket, ügytípusokat
az állampolgárok továbbra is hely-
ben tudják intézni, a Szolnoki Já-
rási Hivatal ügysegédei útján.

Ez tehát azt jelenti, hogy 2013. ja-
nuár 1-jétõl három fõvel csökken a
Polgármesteri Hivatal létszáma. dr.
Kállai Mária kormánymegbízott és
dr. Gyuricza Miklós polgármester
aláírta a megállapodást a Szolnoki
Járási Hivatal kialakításáról. Ezen
megállapodás része az is, hogy sze-
mély szerint kik azok a ügyintézõk,
akik a járási hivatal személyi állo-
mányába átkerülnek. Kollégáink
hozzájárulásával ismertetjük név
szerint, hogy a járási hivatalhoz ke-
rül Küri Erzsébet szociális ügyinté-
zõ és Vincze Ildikó szociális ügyin-
tézõ, továbbá egy un. funkcionális

feladatot ellátó álláshely, melyet je-
len helyzetben személyhez nem tu-
dunk kötni, mivel ezen státuszról
munkatársunk augusztus 31-ével,
közös megegyezéssel távozott a
pénzügyi csoporttól.

Azt, hogy kik azok a személyek,
akik átkerülnek a járási hivatalhoz el-
sõsorban a jogszabály határozta meg.

— A járási hivatalhoz történõ
átcsoportosítások mit jelente-
nek a helyi polgároknak?

— Bízunk abban, hogy a tószegi la-
kosok számára ezen átszervezés
nem fog nehézségeket okozni, hi-
szen arról van szó, hogy az eddigi-
ekben a tószegi polgármesteri hiva-
tal szervezeti keretén belül ellátott
ügyek, jegyzõi hatáskörök egy ré-
sze a jövõben a járási hivatalokhoz

kerül. A teljesség igénye nélkül né-
hány példa az átkerülõ, lakosaink
szempontjából nagyon fontos és
õket gyakran érintõ hatósági ügyek:
• lakcímnyilvántartás
• szabálysértési feladatok
• ápolási díj (normatív) megállapí-

tása
• közgyógyellátás (normatív) meg-

állapítása
• hadigondozottakkal kapcsolatos

ügyintézés
• gyámügyi igazgatás, a gyermek

és ifjúságvédelemmel kapcsolatos
feladatok döntõ többsége.

• mozgáskorlátozottakkal kapcso-
latos ügyintézés

Reményeink szerint az ügyinté-
zésben fennakadás nem lesz, mert
a feladatokat továbbra is, az elõzõ-
ekben említett megállapodás része-
ként átadott, a tószegi polgármeste-
ri hivatal földszintjén elhelyezkedõ
irodahelyiségekben fogják intézni.
Az átkerülõ feladatokat a járási hi-
vatalhoz tartozó ügysegédek fogják

lebonyolítani, az, hogy mely ügyek-
ben lesz döntési, vagy kiadmányo-
zási joguk, viszont a január 1-jétõl
felálló járási hivatalok vezetõi fogják
meghatározni. Tehát ez jelentheti
azt, hogy a mindennapi ügyintézés
során az ügysegéd bizonyos ügyfaj-
tákban átveszi az ügyfelek kérel-
mét, de döntéshozatalra továbbíta-
nia kell a járási hivatalhoz. 

Tószeg településen egy, esetleg
két fõ ügysegéd fog dolgozni, õk azo-
nosak lesznek-e a tõlünk a járási hiva-
talhoz átkerülõ kollégákkal, azt meg-
mondani még nem tudjuk — remé-
nyeink szerint igen — ebben dönteni
viszont a járási hivatal vezetõje fog.

— Ön mit remél az átszervezés
eredményeként?

— A járási hivatali rendszer kiépíté-
se egy idõben történik az önkor-
mányzati hivatalok átalakításával
is, így kétféle átalakításnak kell
együtt megtörténnie. A megalapo-
zott önkormányzati döntésekhez
teljességgel ismerni kellene az új tí-
pusú feladat finanszírozás részlete-
it, illetve a hivatali mûködésre vo-
natkozóan a jövõ évi támogatási
rendszert. Zajlik az oktatási és köz-
mûvelõdési intézmények átszerve-
zése is, amely a jövõ évi feladat ellá-
tás szempontjából szintén nagy
mértékben befolyásolja a Polgár-
mesteri Hivatal mûködését.

Mindent összevetve, év végére
nagyon sok feladat tornyosult ösz-
sze, ettõl függetlenül azonban én
bízom benne, hogy az átszervezés
eredményeként létrejövõ új köz-
igazgatási szervezeti rendszer és az
új feladatokkal mûködõ átszerve-
zett tószegi polgármesteri hivatal is
a lakosság megelégedésére látja
majd el feladatait.

EN-ES

Hasznosné dr. Nagy Ágnes jegyzõ
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Tartotta ígéretét a képviselõ-testület

Újabb aszfaltozott járdaszakasz készült el
A Karai út betonozott gyalogjár-
dája használhatatlanná vált.
Csak aszfaltozással lehetett jár-
hatóvá tenni. Ezt természetesen
az elöljáróság is tudta, de egy lé-
pésben, az anyagiak hiánya mi-
att nem tudták elvégeztetni a
burkolást.

Októberben kedvezett az eny-
he idõjárás a meleg aszfaltozás-
nak, így a Fáy András úttól a
Bercsényi útig egy újabb sza-
kaszra sikerült a több mint egy-
millió forintos költséget elõte-
remteni. Most már akár köröm-
cipõben is járható, a gyalogos-
közlekedõ ezen szakasza, de a
babakocsis anyukák is gördülé-
kenyen, biztonságban tolhatják
gyermekeiket. Persze a vissza-
szokás nem egyszerû a látottak
alapján. Sokan továbbra is a
közúton mennek.

Tartotta ígéretét a képviselõ-
testület ismét kész lett egy újabb
rész a Karai úti járdából.

Nyertek a pályázatok

Térfigyelõ rendszer, és óvodai ablakcsere
Ahogy tavaszi lapszámunkban is
olvashatták, önkormányzatunk
két pályázatot is benyújtott falu-
fejlesztési beruházásokra. Dr.
Gyuricza Miklóst kérdeztük a pá-
lyázatok eredményérõl.

A polgármester örömmel
mondta, a Belügyminisztérium
által kiírt hazai forrásos pályáza-

tokra önkormányzatunk ez év
márciusában két pályamûvet
nyújtott be. Az egyik a falu köz-
biztonságának javítása érdekében
többkamerás térfigyelõ rendszer
kiépítésére, a másik az óvoda ab-
lakainak cseréjére nyújtottuk be.
Az elsõ kör elbírálásánál a kistér-
ségben csupán Szolnok nyert, így

mi is lemaradtunk róla. A belügy-
miniszter a második elbírálási
körben elfogadta a pályázatun-
kat, mely nagy örömünkre szol-
gál. A térfigyelõ kamerák beszer-
zéséhez 4 millió 872 ezer forintot,
míg az óvoda nyílászáróinak cse-
réjéhez 2 millió 84 ezer forint ha-
zai forrásos támogatást nyertünk.

Ezekhez kell falunknak hozzáten-
ni 20% önrészt.

A faluvezetõ úgy véli, hogy a
térfigyelõ rendszer év végére,
vagy január elejére üzembe lesz
helyezve. Az óvoda nyílászárói-
nak cseréjét meg tavasszal, de leg-
késõbb júniusig kivitelezik.

Nádházi

A Szolnoki Rendõrkapitányság november 8-án konzultáci-
ós fórumra hívta a tószegi polgármesteri hivatalba a telepü-
lésvezetõket, jegyzõket, kormányhivatalok vezetõit, vala-
mint a bûnmegelõzésben érdekelt szervezetek és intézmé-
nyek vezetõit.

A fórum célja: a városi és vidéki lakosság közbiztonsága
és a közösségek konfliktusmentes együttélése érdekében a
bûncselekmények megelõzése.

A jogsértõ cselekmények megelõzésére és visszaszorítá-
sára a közbiztonság további javítására a gyors rendõrségi re-
agálás érdekében a meghívottak javaslatot tehettek, vala-
mint véleményt is megfogalmaztak.

A konzultációs fórumokat 2013-ban is félévente tervezi a
Szolnoki Rendõrkapitányság.

Konzultációs fórum a közbiztonságért
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Lelkipásztori éveim alatt mindig
különös figyelmet szenteltem a
karácsonyi készületnek. Érdeklõ-
déssel nézem az embereket, ho-
gyan is készülnek Jézus születésé-
nek ünnepére... Tudják vajon,
hogy mit is ünnepelnek? Nos
megfigyelésem néhány tényét ve-
tem lapra. 

Divatos – és valljuk be elcsépelt,
lejáratott – szólam ez: „karácsony

a szeretet ünnepe...” Persze,
ilyenkor a reklámokból, a különfé-
le mûsorokból ez a mûvi, kény-
szeredett és hazug szeretet árad az
emberek felé. Érdekes, ebben a
néhány napban, amíg az emberek
nagy része „karácsonyosdit” ját-
szik, mindenki szeretettõl öm-
leng, mert hát „a szeretet ünnepe
van.” Hadd jegyezzek meg vala-
mit: ha az emberek nem csak erre
a néhány napra korlátoznák a Sze-
retet ünnepét, de más lenne ez a
mi világunk. De sajnos általános
tapasztalat, hogy ebbe a néhány
napba nyomorítjuk bele kará-
csony lelkületét.

Olyan jó lenne, ha az év többi
napján is szeretnénk egymást, ha
nem marnák, kritizálnák, gyûlöl-
nék, uszítanák egymást az embe-
rek! Olyan jó lenne, ha 365 napos
karácsonyunk lenne, és akkor
nem kellene megjátszani magun-
kat ebben a három napban. 

És karácsony nem csak úgy a
„szeretet ünnepe!” Nem a szeretet
ünnepe! Csak akkor válik azzá,
amennyiben az értünk emberré
lett Isten Fiát, a megtestesült Sze-
retetet ünnepeljük, Jézus Krisz-

tust! Ahol nem ezt ünneplik, ott a
szirupossá vált, csöpögõs ünnep-
lések után visszatér a családi vi-
szály, a gyûlölködés, az ujjalmuto-
gatás... Ahol nincs Jézus Krisztus,
ott nincs igazi szeretet.

Egy másik érdekes tény, hogy
ilyenkor mindenki vásárlási beteg-
ségben szenved. Álmatlan éjsza-
kákat okoz, hogy kinek mit is ve-
gyenek ajándékba, és ha nem elég
drága az ajándék, akkor persze
jön a sértõdés.

Olyan jó lenne, ha a méregdrá-
ga ajándékok helyett odafigyel-
nénk arra, hogy mire van szüksé-
ge igazán a másiknak. Olyan jó
lenne, ha felfedeznénk, hogy
nincs az a drága ajándék, ami érté-
kesebb lenne annál, mint amikor
õszinte szeretettel átöleled a má-
sik embert és elmondod neki: „Jó,
hogy Vagy! Olyan jó lenne, ha a

vásárolgatás helyett az idõnket
azokra szánnánk, akik mellettünk
élnek. Ha ezt megtennénk, akkor
szenteste a fenyõfa mellett a leg-
szebb ajándék az lenne, hogy fel-
fedezzük: mekkora érték vagy
számomra! És akkor... Akkor a ka-
rácsony 365 napig tartana!

Áldott készülõdést mindenkinek!
Menyhárt János plébános

Egy fiú egy alkalommal nagyon
összeveszett a szüleivel. A szülõk
is durvák voltak, de a fiú különö-
sen szemtelen és tiszteletlen. Utá-
na megszökött otthonról. Keser-
ves hetek következtek, gazdátla-
nul hányódott, veszélyes helyze-
tekbe került. Aztán közeledett a
Karácsony, és egyre jobban vá-
gyódott haza. De vajon visszafo-
gadják-e? Írt egy levelet a szülei-
nek, amelyben bocsánatot kért,
és jelezte, hogy Karácsony dél-
után melyik vonattal érkezik. Azt
kérte, hogy ha meg tudnak bocsá-
tani, kössenek egy fehér zseb-
kendõt a ház elõtti almafára, ha

nem, akkor nem megy
haza többé. A vonaton
nagyon ideges volt,
félt kinézni az abla-
kon, mert ha nem lesz
zsebkendõ, nem tud-
ja, mi tévõ legyen.
Amikor azonban a há-
zuk elõtt haladt el a
vonat, megrendülve
látta, hogy a fa tele
van fehér zsebkendõvel. Boldo-
gan ment haza, és kibékült a szü-
leivel.

Karácsony
ezt az öröm-
hírt hirdeti: Is-
ten szereteté-
nek fehér
zsebkendõje,
Jézus Krisz-
tus testet öl-
tött, közénk
érkezett. Isten
b û n b o c s á tó
kegyelme nél-
kül a mi sor-
sunk is telje-
sen reményte-

len lenne. De õ kész
megbocsátani, mert
Jézus eleget tett az õ
igazságának, helyet-
tünk elszenvedte a ke-
reszten bûneink ítéle-
tét. Aki ezt komolyan
veszi, vagyis hisz Jé-
zusban, az új életet
kezdhet. Karácsonyi
ünnep célja nem a

semmittevés, de nem is a lázas te-
vékenykedés, hanem a kapunyi-
tás felfelé. Vigyázzunk arra, hogy
ne tömjük tele tennivalókkal az
ünnepet, és a végére még fárad-
tabbak és üresebbek legyünk. Az
ünnepünk központjában az ün-
nepelt álljon, azaz Jézus Krisz-
tus. Ez nem a szeretet ünnepe,
hanem Isten irántunk való szere-
tetének ünnepe. Nem az ajándé-
kozásé, hanem Isten nekünk
adott ajándékáé: Jézusé. Neki
örüljünk, érte legyünk hálásak,
vele keressünk közösséget.

Egy szép vers így szól Róla:
„csak Jézus az, ki megmenthet,
üdvöt nem ad más csakis Õ. Itt

áll, és türelmesen vár még. Mit
késel? Nincs már sok idõ! Ó bízd
magad e kegyelemre, mely gazda-
gon árad feléd, váltságát tedd a
magadévá, hidd ez számodra is
elég!”

Ezen gondolatokkal kívánok
minden kedves falubelinek áldott,
szép és békés Karácsonyt!

Péntekné Vizkelety Márta lelkipásztor

MIRÕL IS SZÓL KARÁCSONY?

MEGSZÜLETETT!

ÜNNEPI MISEREND
A TÓSZEGI RÓMAI KATOLIKUS TEMPLOMBAN:

december 24. hétfõ – 24.00 ÉJFÉLI MISE
december 25. kedd – 08.30 ÜNNEPI MISE
december 31. 17.00 – ÉV VÉGI HÁLAADÓ SZENTMISE

ÜNNEPI
ISTENTISZTELETEK

RENDJE:
2012. december 24. 16 óra

Gyermekek Karácsonya a
templomban

2012. december 25. 10 óra
Karácsonyi ünnepi Úrvacso-
rás Istentisztelet

2012. december 26. 10 óra
Karácsonyi ünnepi Úrvacso-
rás Istentisztelet

2012. december 30. 10 óra
Óévbúcsúztató Istentisztelet

2013. január 1. 10 óra
Újévköszöntõ Istentisztelet

Mindenkit
nagy szeretettel várunk!



Lehullott az elsõ hó, igaz nem karácsonyra,
Rá is tért gyorsan a búcsúnak útjára.
De reméljük hullik még nagy fehér pelyhekben,
Ekkor már csend lészen a hólepte kertekben.

Érkezik a karácsonyfa, s a sok dísze,
Az egész család által lesz feldíszítve.
Szép ajándék is lészen majd alatta,
Ünnepi vacsora kerül majdan  az asztalra.

Lesz ott minden , mit csak szem s száj kíván,
A sok színes égõsor is ott virít a fán.
Karácsonykor tégy meg mindent a szeretetért,
S ne próbálj tenni a szomorúságért.

Légy boldog, s mindezt add tovább másoknak,
Vess határt mostan szomorúságodnak.
Tündököljön minden e ünnep nevében,
Legyen oly karácsony, ami nem volt e fényévben.

Nem is kötöm le kedves olvasóm idejét,
Nem gátolom az ünnepekre való készületét.
Nem írok én regényt vagy novellát,
Isten áldja meg mindenki karácsonyát.

Legyen boldog hólepte ünnep,
Az utcán majd szánkók jönnek-mennek.
Azt hiszem elég a szószaporításból,
Hisz nemsoká kilépünk e ünnep havából.

Jön az újév, a sok új dolog.
Kívánok ehhez sok boldogságot.
Áldott, békés karácsonyt minden embernek,
És reményekben , szeretetben gazdag új évet.

A fenti verset Fábián Dávid, a Tószegi Általános
Iskola 7. b osztályos tanulója írta. Dávid kitûnõ
tanuló, de eredményeivel sohasem hivalkodik,
szerénységével és segítõkészségével számos jó

barátot szerzett. A
tehetséges diák tol-
lából már számtalan
történelmi témájú,
illetve szerelmes
vers származik.
Nem is csoda, hi-
szen ha teheti és az
ihlet is jön, akkor
ennek az idõtöltés-
nek szenteli szabad-
idejét. Kedvenc költõi Petõfi Sándor és Vörös-
marty Mihály, a legkedvesebb olvasmányai pe-
dig a János vitéz és a Szózat. Dávid lapunk ol-
vasóinak ezzel az alkotással kíván áldott, békés
ünnepet. És hogy a fiatal költõnek mit jelent
maga az ünnep? „A karácsony nekem mindig a
közös vacsoráról, az ajándékokról, a békérõl és
a szeretetrõl szól”, válaszol szerényen, majd
hozzáteszi, hogy a szeretteinek szánt ajándé-
kokat legszívesebben saját maga készíti, hisz
így lesz valójában szívbõl jövõ a meglepetés.
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Fábián Dávid: Karácsonyi kívánság

A karácsony mindenhol karácsony?

A Móricz Zsigmond úton egy taka-
ros családi ház elõtt már vár Kis
Lászlóné, tószegi nagycsaládos
anyuka. Bent a meleg szobában
kezdi el mesélni történetüket. Õ
két éve betegsége miatt rokkant-
nyugdíjas, de folyamatosan mun-
kát keres. Férje két éve dolgozik a
szolnoki Jármûjavítóban csapágy-
szerelõként, gyakran túlórázik,
ami miatt az otthoni munka nagy
része a család többi tagjára marad.
Ám hiába a gyakori túlórák, a
„szakmunkásnak nincs becsülete,
nem fizetik meg”. De nagy szükség
van a pénzre, hiszen mindhárom
gyermek tanul. A 8 éves Cili a he-
lyi általános iskola másodikos ta-
nulója, a 17 éves Barbi a Tiszapar-
ti Római Katolikus Általános Isko-
la és Gimnázium informatika tago-
zatán szívja magába a tudományt,
míg a 21 éves Marci pedig Debre-
ceni Egyetem Egészségügyi Karán
készül mentõtisztnek. Mindhár-
man jó tanulók és az iskolai elfog-
laltságok mellett folyamatosan be-
segítenek a házimunkába. 

Hiába azonban a családi össze-
tartás, a számlák csak jönnek.
Nem könnyû kijönni egy fizetés-
bõl és abból a támogatásból, ami

a családi kasszába havonta befo-
lyik, fõleg úgy, hogy az évekkel
ezelõtt a házukra felvett devizahi-
tel is növekszik. Minden forintot
okosan be kell osztani, hiszen a
rezsi, a hitel és az élelem szinte
minden pénzt elvisz. Kabátra, ci-
põre költeni már-már luxusnak
számít, pedig így télvíz idején
nagy szükség lenne rá, de „vala-
hogy majd megoldjuk” tekint Kis
Lászlóné bizakodva a jövõbe. 

Sohasem voltak gazdagok, így
már gyermekkorában megtanulta,
hogyan lehet kevésbõl is kijönni
és hogyan lehet szinte a semmibõl
is csodát mûvelni. Ezek az apró
trükkök segítenek túlélni a min-
dennapokat, átvészelni a legnehe-
zebb idõket. Vegyük például a fõ-
zést. A legtöbb étel elkészíthetõ
olcsóbb hozzávalókból is és ha va-

laki elég ügyes, a különbség szin-
te észrevehetetlen. Az akciók fo-
lyamatos figyelésével pedig to-
vább csökkenthetõek a kiadások.
Különösen hálás azért, hogy a
gyermekei tudják, hogy „hová tar-
toznak, és mit tudnak, tisztában
vannak a lehetõségeikkel”, soha-
sem követelõznek vagy próbálják
feszegetni a határaikat. 

Nagy segítséget jelent, hogy a
legidõsebb gyermek, Marci már

önfenntartónak számít, hiszen a
diákhitel felvétele után, saját maga
fizeti a költségeit és a hazautazá-
sok számának ritkításával, tovább
csökkennek a költségek. Bár ez
nagy segítséget jelent a családnak,
a kis Cili szemén mégis látni, hogy
mennyire hiányzik neki a nagyte-
só, neki valódi ünnep, amikor két-
hetente hazalátogat a bátyja és vég-

re együtt játszatnak a testvérek.
Kiséknél az év ezen idõszaka

igencsak sûrûn telik, hiszen no-
vember 11-én Marci névnapját ün-
neplik, 22-én Cilikéjét, december
4-én Barbara nap, 6-án Mikulás,
20-án pedig Barbi szülinapja, ka-
rácsony és januárban Marci szüle-
tésnapjával zárul a sor. 

A felmerült nehézségek ellené-
re a család mindig nagyon várja a
karácsonyt. Náluk nem a végelát-
hatatlan — és sokszor értelmetlen
— kívánságlistákról, követelõzé-
sekrõl szól az ünnep, hanem sok-
kal inkább a valódi értelme kerül
elõtérbe. Minden a gyermekekrõl
szól. A fiúk és a legkisebb lány ün-
neplõbe öltözteti a fát, mialatt Bar-
bi és édesanyja a konyhában szor-
goskodik és az anyagi lehetõségek
függvényében elkészítik a ked-
venc ételeket, süteményeket. Eb-
ben a családban már régen nem a
tárgyak álnak a középpontban,
sokkal inkább a meghitt együttlét
és az egymással való törõdés. 

Hogy hogyan lesz a jövõ évben?
Azt még nem tudni, de az sem lesz
könnyebb, hiszen már most el kel-
lett kezdeni elõtakarékoskodni
Barbi szalagavatójára és ballagásá-
ra… És ha egyszer elõbukkanna
egy jó tündér? „Akkor egészséget,
békességet és szeretetet kívánnék a
családomnak, hiszen ezek a leg-
fontosabbak, utána jöhetnek az
anyagiak. Jó, ha van pénz, de az
önmagában nem boldogít”, zárja
mondandóját Kis Lászlóné.

Dr. Gazsóné Csutár Andrea Mária

A karácsony, noha az év
egyik legszebb ünnepe, sok
családban mégis komoly gon-
dot okoz a hagyományok meg-
õrzése és a kívánságok teljesí-
tése. De vajon ez minden sze-
rényebb sorsban élõre igaz?
Lássuk, településünk egyik
háromgyermekes családja ho-
gyan várja a közelgõ ünnepet.
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„A szerelmesek egykor lángoló
szerelme idõvel megtisztul. A sze-
relem egymás tökéletes megértésé-
vé válik. Az ész és szív évrõl évre
haladó tisztulása: ez az igazi há-
zasság.” /Ralph Waldo Emerson/

Földi Katalin és Kiss József való-
ban tudják, mi a hosszú házasság
titka. 2012. november 7-én ünne-
pelték 65. házassági évfordulóju-
kat. Házasságuk gyümölcse két
gyermek, Éva és Ágnes. A szülõ-

ket gyermekeik négy unokával
ajándékozták meg. Szerencsés-
nek mondhatják magukat, hiszen
a hét dédunoka születését is meg-
érték.

A házaspár e jeles alkalomból a
családtagoktól egy igen különle-
ges ajándékot kapott: fényképes
családfát készítettek számukra.

Gratulálunk az ünnepelteknek,
jó egészséget és további boldogsá-
got kívánunk a szép életkort meg-
élt házaspárnak. T.N.

Az élet elõrehaladtával más és
más dolog kerül az érdeklõdés kö-
zéppontjába. Ennek során és a fel-
gyülemlett tapasztalatok alapján
egészen új dolgok is elõ jöhetnek
az ember életében. Így volt ez Do-
bos Istvánnal is, aki már nyugdí-
jasként fedezte fel a faragás, a fa
megmunkálás szépségeit.

Mint mondta „bár hivatásos ka-
tonaként mentem nyugdíjba, min-
dig is szerettem a fával dolgozni
hiszen az alapszakmám ács.”
Nagy élvezettel, aprólékos munká-

val a környezetét is meglepve
szebbnél szebb tárgyakat készít.
Elõbb csak szépen kivitelezett ma-
dáretetõket, majd udvari galamb-
házat. Ezeken felbuzdulva újabb
és újabb munkákba kezdett. En-
nek eredményeként készült rok-
ka, fûszertartó, mívesen kidolgo-
zott hintó, tüzérségi ágyú a társze-
kérrel együtt, faragott ló és még
sok más dicséri keze munkáját.

Mint ahogy István elmondta
nem vágyik el itthonról hiszen ne-
ki ez olyan kikapcsolódás amiben

örömét leli. A maga által ki-
alakított mûhelyében szinte
minden megtalálható, ahol
terveit formába tudja önteni.
De ez a precizitás, a szépre
törekvés megmutatkozik há-
zának kertjében is amelyet
feleségével Marikával nagy
gonddal alakítottak ki, s
ápolnak nap mint nap. Az õ
tevékenységük jó példa arra,
hogy vegyük észre az élet
szépségeit, találjuk meg a
napi örömöket. És ez nem
korfüggõ! Gönczi Lajos

Sajnos napjainkban a házasság in-
tézménye sokat vesztett vonzerejé-
bõl. Régen a házasságra lépõk küz-
döttek a család megmentéséért, a
nehézségeket közösen próbálták
elhordozni.

Ma a közvetlen környezetünk-
ben is nem egy példát látunk, ami-
kor a fiatal pár az elsõ nehézségek
után fogja a cókmókját és a gyere-
ket, és hátat fordítanak egymásnak
kilépve a kapcsolatból.

Ezért is feltûnõ, ha találkozunk
olyan családdal amelyik több évti-
zede eredményesen, tiszteletet ki-
váltóan mûködik. Ilyen a közel-
múltban 55. házassági évfordulóju-
kat ünneplõ Csinger Dezsõ és fele-
sége Piroska házassága. Akik isme-
rik õket tudják, hogy a három gye-
rekes család élete nem volt köny-
nyû. Sok mindenen keresztül men-
tek az elmúlt évek alatt. Példa érté-
kû, ahogy együtt küzdöttek a ne-
hézségek, a gondok ellen elõbb
csak ketten, majd a felnövekvõ há-
rom lányuk, illetve azok családjuk-
kal együtt. Kihangsúlyozom az
együtt kifejezést, mert ahogy õk is
mondják, ez az alapja mindennek.
Az életükben sok fájdalom, sõt tra-
gédia is volt. Már a házasságuk ele-
jén is nehézséget tartogatott az
élet. Piroska alig egy éves fiatal-
asszonyként súlyos tüdõbeteg lett.

Hosszú hónapokat volt kórházban,
sõt a végén le is kellett százalékol-
ni. Szerencsére kigyógyult ebbõl
és jöttek a gyerekek. Három szép
lány, köztük
egy ikerpár
büszke szü-
lei lettek. Az
öröm mellé
újra jöttek a
bajok. Egy
közlekedési
ba lesetben
Piroska mel-
lett halt meg
az édesanyja
és a sógora.
Õ maga is sú-
lyos sérülé-
seket szen-
vedett. De
azt is el kellett viselniük, hogy 11
éves kis unokájuk hirtelen jött
szívbetegségben meghalt. Nagy
csapás volt az is amikor egyik lá-
nya 24 éves férje szintén egy hirte-
len jött betegségben meghalt. A
szeretet mellett szomorúság a két
autista iker unoka betegsége is.

Piroska és Dezsõ sokszor már
úgy hitte ezt nem lehet kibírni. De
bírni kellett, mert szükség volt rá-

juk és szükségük volt egymásra.
Ennyi baj, bánat után azt hihet-
nénk, hogy ez egy szomorú, meg-
tört család. De nem! Életük során

mindig kö-
zösségi em-
berek voltak.
Dezsõ a
MÁV Jármû-
javító üzem-
ben mûveze-
tõjeként dol-
gozott nyug-
dí jazásáig.
Tagja volt az
üzem ének-
k a r á n a k ,
1965 óta míg
e g é s z s é g e
engedte a tó-
szegi vadász-

társaságban vadászott. Piroska
több éven keresztül tanácstag volt,
a takarékszövetkezetben könyvelõ,
kirendeltség vezetõ, fõkönyvelõ
volt. Tagjai voltak a természetjáró
szakosztálynak, így az ország tája-
it gyermekeikkel is megismertet-
hették. Oszlopos tagjai a nyugdíjas
klubnak, ahol Piroska közel húsz
éve a klub vezetõségi tagja. Õk so-
ha nem unatkoztak. Otthonukra,

kertjükre mindig nagy gondot for-
dítottak. Ebbe nõttek bele gyerme-
keik és most már az unokák is. Az
unokák szeretete abban is megnyil-
vánul, hogy az idõsödõ nagyszülõ-
ket a napi kerti munkában nagyban
segítik. Ásnak, kapálnak, fát vág-
nak, vagy éppen amit kell.  Ahogy
Piroska mondta; attól család a csa-
lád, hogy együtt vannak jóban,
rosszban. Szeretet, melegség, egy-
másra odafigyelés jellemzi õket.
Azt is mondja Piroska, hogy nincs
nagyobb boldogság annál, amikor
öszszejön a nagy család és érezhe-
tik a szeretetet és ragaszkodást,
mint például a legutóbbi házassági
évfordulón is amit lányai és család-
juk szervezett. Minden fájdalom és
szomorúság elmúlt attól — mondja
meghatottan Piroska —  amikor lá-
nyaink megköszönték az életüket,
a gondoskodást, a szeretetteljes
családi életet.

A Csinger család élete arra tanít
engem (remélem másokat is) hogy
a szeretet, az összetartozás képes
legyõzni minden akadályt. Ne for-
dítsunk hátat egymásnak ha jön-
nek a nehézségek, hanem fogjuk
szorosabban egymás kezét. Nincs
annál szebb, ha ebben az összefo-
gott kezek láncában a pici kezek is
benne vannak, mert így megy to-
vább a családi szeretet. Gönczi Lajos

Együtt jóban és rosszban

Az alkotás öröme 65. házassági évforduló
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Mikor az aktív éveinket éltük nagy
vágyakozással, várakozással te-
kintettünk a jövõbe, a nyugdíjas
évek elé. Vártuk a jól megérdemelt
pihenést, a gondtalan, nyugalmas
nyugállományi éveket.

Sok nehézségen, munkahelyi
gondon átsegített ez az álomszerû
jövõ kép, amit elképzeltünk a
nyugdíjas évekrõl. Bíztunk a jövõ-
be és mint mindenki más jövedel-
münk meghatározott részét rend-
szeresen fizettük a nyugdíjjáru-
lékba, amelybõl az akkori nyugdí-
jasok járandóságát biztosították.

Ez így természetes, így volt ez
generációkon át.

Mai nyugdíjasokkal sokat be-
szélgetek — hiszen magam is az va-
gyok — hogy mi is a valóság, milyen
ma 2012-ben nyugdíjasnak lenni.
Mi valósult meg a szép álomból?

Bizony igen színes kép alakult
ki az elmondottak alapján. Legin-
kább az a biztonság, a nyugalom
hiányzik, amirõl annyit álmodoz-
tunk. Régen azt mondták az a
biztos, ha már nyugdíjat kapsz.
Nincs más dolgod csak várni a
postást. Ma sajnos nem lehetünk
ebbe olyan biztosak, annyi ilyen-
olyan hír ér el bennünket nap
mint nap. Lesz-e megszorítás,
vagy nem lesz megszorítás, lesz-
e nyugdíj megadóztatás, lesz-e
nyugdíj csökkentés, minek az ára
emelkedik, elegendõ lesz-e a
nyugdíjam a megélhetésre és így
tovább. De ez csak az egyik oldal
ami nyugtalanságot szít. Ott a
másik oldal, a család. Úgy véle-

kednek sokan, hogy „én már el-
lennék a meglévõ nyugdíjammal,
túl sokat már nem ruházkodok,
bútorokat, egyéb használati tár-
gyakat nem igen cserélek és ha
kell összébb húzom magam”.

De milyen szörnyû látni, hogy
gyermekeink családjából nincs
munkája egyiknek, esetleg egyi-
kõjüknek sem, vagy mikor az
unoka, — aki talán már le is dip-
lomázott — nem tud elhelyezked-
ni, külföldre menni kényszerül.
Nem hogy a fiatalok segítik az
idõseket, hanem — ahogy több
beszélgetõ partneremnél is jel-
lemzõ — neki kell támogatni
megélhetésükben gyermekeit,
unokáit.

A jövõkép sem túl sok optimiz-
musra ad okot. Ha ilyen ütemben
halad a külföldre menõk száma,
ki fogja itt az ország költségvetés-
éhez, az ország mûködéséhez
szükséges adókat megtermelni?
Mibõl lesz nyugdíj az utánunk jö-
võknek? Persze a családi életnek
sem igazán kedvez amikor a férj
vagy a feleség külföldön dolgozik
és hónapokig csonka a család. Ez
is sok aggódásra ad okot az idõs
szülõknek, nagyszülõknek.

Szóval örülünk az elért nyugdí-
jas kornak és igyekszünk tartal-
masan megélni, de az ország, a
család gondja, öröme, bánata
nem hagyhat közömbösen ben-
nünket. Hiszen ezek boldogulásá-
ért dolgoztunk annak idején és
nem mindegy hogyan alakul a jö-
võjük, a jövõnk. Gönczi Lajos

Nyugdíjasként 2012-ben

Dr. Végh Editet nem kell a tószegi-
eknek bemutatni, hiszen házior-
vosként férjével együtt kivívták ki-
váló orvosi munkájukkal a lakos-
ság elismerését. 

Októberben a világháló legna-
gyobb közösségi oldala hírül adta,
hogy az adjunktus asszony teljesí-
tette a BUDAPEST MARATON
több mint 40 km-es távját. Renge-
tegen gratuláltak — több tucat tó-
szegi is — a kiemelkedõ teljesít-

ményhez. Vele beszélgettünk az
életmódról, és a rendszeres moz-
gás szükségességérõl.

— Doktornõ elárulná nekünk a
„titkot” hogyan lehet két 4-es
életkorral ilyen fitt, és csinos egy
hölgy? Bizonyára kemény a dié-
ta, akár a mindennapi futás.

A mai rohanó világban, állandó
túlterhelés mellett idõt kell szakíta-
ni a rendszeres mozgásra,
testi egészségünk karban-
tartására. Az én esetemben
hetente kétszeri aerobiked-
zés volt a kezdet, majd eh-
hez jött egy fitneszterem-
ben kialakult baráti társa-
sággal rendszeressé tett fu-
tás. Kezdetben a rövidebb
távok is fárasztóak voltak,
de a fáradtságérzés helyett
a rendszeres mozgás egy-
fajta örömérzést eredmé-
nyezett, mely további távok
leküzdésére inspirált. Moti-
vált az is, hogy családom
minden tagja rendszeresen
sportol. Az étkezésben oda
kell figyelni, hogy mit fo-
gyasszak, de szigorú sa-
nyargató diéta nélkül is
meg lehet õrizni a normális
testsúlyt és fittséget.

— Mit javasolna azok-
nak akik életkortól függet-
lenül szeretnének tenni sa-
ját egészségükért?

Az egészséges életmód nem
korhoz kötött. Minden életkorban
meg kell találni a lehetõséget a he-
lyes táplálkozásra, a rendszeres
testmozgásra, az egészség kar-
bantartására, ezáltal a testi lelki
egészség megõrzésére. Kiemelve
a fizikai aktivitás jelentõségét,
mindenki a teljesítõképességét és
egészségi állapotát figyelembe vé-
ve mozogjon, mely lehet akár

rendszeres séta, kerékpározás,
torna, úszás. Fõ szempont a sze-
mélyre szabott terhelés és a rend-
szeresség.

— Térjünk vissza a BUDAPEST
MARATON-hoz. Mik voltak az
elõzmények, hogyan készült fel,
és voltak-e kritikus pontok futás
közben?

A maratonfutás nem volt elõz-
mény nélküli, az utóbbi
három évben hat alkalom-
mal futottam félmaratont,
kétszer teljesítettem Ké-
kes-csúcs futást, és 2011-
ben egy alkalommal a 30
kilométeres távot. A mara-
tonfutás alatt 30-35 km
között éreztem én is a
„maratoni fal jelenséget”,
de ezen a holtponton át-
lendülve a befutás már
nem okozott nehézséget.

— Ön már csúcsra ért,
mik a további tervei?

Amíg egészségem enge-
di továbbra is szeretnék
rendszeresen sportolni, si-
keres felkészülés esetén
ismét lefutni a maratoni
távot. A rendszeres moz-
gást mindenkinek aján-
lom, hisz ez a minimum
amit saját érdekünkben az
egészségünkért megtehe-
tünk.

- Nádházi Sándor -

Az egészséges életmód nem életkorhoz kötött, lefutotta a maratont

A rendszeres mozgás saját érdekünk
Egyre többen vannak azok
akik egészségükért maguk is
tesznek. Odafigyelnek az étke-
zésre, csökkentik, vagy el-
hagyják a civilizációs káros
szenvedélyeket, és nem utolsó
sorban rendszeres mozgással,
sporttal igyekeznek fizikai ál-
lapotukat karban tartani.
Mindannyiunknak ismerõs-
nek tûnhet a „közhelyszerû”
szöveg, hisz az egészségügy-
ben dolgozóktól szinte minden
alkalommal megkapjuk ezt az
elmaradhatatlan tanácsot.
Valljuk be a jó szándékú orvo-
si javaslat legtöbb esetben
eredménytelen marad. Persze
egészen más az ha maga a ta-
nácsokat osztó is azonosul
egészség megõrzõ hitvallásá-
val, saját, és családja életmód-
ja példaként szolgál nemcsak
pácienseinek, de az egészsé-
ges embereknek is.



Csépes-Csinger Ivett, hallgatva a
szülõk panaszait, úgy gondolta,
változásokra van szükség közsé-
günkben, segíteni kéne a csalá-
doknak.

Ivett 1987. április 9-én született
Szolnokon. Tószegen járt óvodá-
ba, de a nagycsoportot Szolnokon,
a Jósika úton is megismételte.
Óvoda után a Kõrösi Csoma Sán-
dor Általános Iskola és Konstantin
Alapfokú Mûvészetoktatási Intéz-
ménybe került. Négy évig a tisza-
földvári Hajnóczy József Gimnázi-
um padjait koptatta. Ezután a
szarvasi Szent István Egyetemre
jelentkezett. Itt három év után
óvodapedagógus végzettséget
szerzett. 

2009-ben a szolnoki Manóvár
Óvodában kezdett dolgozni, ahol a
gyermekeket már az angol nyelv
alapjaival is megismertette. Meg-
szerezte az angol középfokú

nyelvvizsgát, mellyel ezután még
könnyebben vette az akadályokat.
Eközben a Linea nyelviskolában is
oktatott. A vezsenyi óvodában to-
vábbi tapasztalatokat szerzett. A
munkahelyek meglehetõsen gyor-
san váltották egymást, de Ivettnek
épp elég ideje volt arra, hogy ki-
dolgozza saját programját. 

Ivett és férje, Csépes Imre, es-
küvõjüket követõen kialakították
saját fészküket, Imre informatikai
üzletét is átköltöztették a tószegi
postával szembe. Ivett 2012 õszén
társult férje cégéhez, és a vállalko-
zás keretein belül kezdett játékos
formában angolt tanítani óvodás
korú gyermekeknek.

Kérdésünkre, hogy miért szor-
galmazza az idegen nyelv oktatá-
sát, ezt a választ kaptuk: „Mint azt
tapasztaljuk, napjainkban rendkí-
vül fontossá vált legalább egy ide-
gen nyelv ismerete. Túl azon,
hogy a gyermekek verseken, mon-
dókákon és énekeken keresztül
magukba szívják a magyar nyelv
szépségét és finomságát, a jövõre
gondolva hasznos lehet az idegen
nyelv ismerete”. Ivett elmondta,
hogy mindent képek alapján tanít
a gyermekeknek, és úgy tapasztal-
ja, hogy amíg kicsik, sokkal köny-
nyebben tanulnak, minden újdon-
ság jobban érdekli õket. Elõzetes
egyeztetés alapján lehetõség van
egyéni és csoportos angol foglal-
kozások kezdeményezésére is.

A családi házban az informati-
kai üzlet mellett Ivett egy óvodai
foglalkoztató csoporthoz hasonló
helységet alakított ki. Nagyon hi-
giénikus körülmények között,
rengeteg fejlesztõ játékkal, pelen-
kázóval felszerelve várja a játsza-
ni vágyó gyermekeket. 

A kezdeti angoltanítás mára
már kibõvült játszóházzal és gyer-
mekfelügyelettel is. Ivett a szülõ-
ket szeretné ezekkel a szolgáltatá-
sokkal segíteni. Ha egyéb elfoglalt-
ságuk van, és az óvoda már be-
zárt, lehetõség van arra, hogy a
gyermekeiket biztonságba helyez-

zék Ivett játszóházában. Ugyan 20
hónapos kortól egészen 8 éves ko-
rig várja foglalkozásaival a gyer-
meket, az angolt csak 3 éves kor-
tól ajánlja. 

Játszóházában a foglalkozások
5-6 fõs csoportokban zajlanak,
mert ez felel meg leginkább a csa-
ládi mintának. A gyermekek így
több törõdést, odafigyelést kap-
hatnak, könnyebb a feloldódásuk
is. A picik még szüleikkel együtt
tapasztalhatják meg, hogy milyen
is egy közösség. Ez nagyban segí-
ti a késõbbi óvodai beilleszkedést. 

2012 nyarán 6 gyermeknek volt
lehetõsége részt venni egy 1 hetes
táborban. Ivett minden délelõtt
kézmûves foglalkozásokat tartott,
ebéd után az óvodában is jól meg-
szokott alvás következett, majd az
ébredést követõen egy kis angollal

is megfûszerezték a napi élmé-
nyeket. A szülõket is bevonták
ezekbe a foglalkozásokba, oly mó-
don, hogy a gyermekek hazavitték
a feladatlapjaikat, és házi feladatot
is kaptak. Ezáltal a szülõ is fel tud-
ta mérni gyermeke képességeit. 

Ivett szeretne minden évben ha-
sonló tábort szervezni, melyre 3
éves kortól várja a gyermekek je-
lentkezését. 

Elõzetes telefonos egyeztetés
alapján Ivett a hét minden napján
vállal angol foglalkozásokat, egyé-
nileg és csoportosan is, délutánon-
ként 18 óráig gyermekfelügyelet
vehetõ igénybe, minden hétköz-
nap 8.30-tól 12.00 óráig pedig ját-
szóház várja a játszani vágyó
gyermekeket és szüleiket. 

Gratulálunk Ivettnek ehhez az
ötletéhez, és pedagógiai munkájá-

hoz további sok sikert kívánunk.
Meggyõzõdésünk, hogy a szolgál-
tatás szakszerûségével több csa-
ládnak nyújt majd segítséget a
gyermeknevelésben, mely a tósze-
gi kisgyermekek fejlõdését szol-
gálja.

Az óvodapedagógus elérhetõ a
06-20/342-1078-as telefonszámon,
és a: ivy@freemail.hu e-mailen.

Tábori Nóra

18 2012. december

„Minden gyermek zseninek
születik, de hogy azzá lesz-e,
az függ a körülményektõl is.”

(Polgár László)

Ezt a rohanó világot sajnos
legjobban a kisgyermekek
sínylik meg. A szülõk arra
kényszerülnek, hogy egészen
pici korban bölcsödébe adják
gyermeküket, mert nem min-
den munkahely nézi jó szem-
mel, ha a szülõ a gyermek óvo-
dába kerüléséig otthon marad.

Délutánonként legtöbbször
az édesanya szalad a csemeté-
ért a bölcsödébe, vagy épp az
óvodába, de még vásárolni is
kellene, vacsorát is jó lenne
készíteni, a ház is a feje tete-
jén áll. Ha nincs a közelben
egy nagyszülõ, aki segítene
ilyenkor a gyermekfelügyelet-
ben, akkor nehéz dolguk van a
szülõknek. Nagy szó, ha az es-
ti mesére jut idõ, de a délutáni
közös játék szinte képtelen-
ségnek tûnik.

Gyermek felügyelet, játszóház,
diplomás szakember segít

JÁTÉKOSAN ANGOLUL

Csépes-Csinger Ivett
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Megye III. osztályú labdarúgó csapa-
tunk a jászsági csoportban az ötödik
helyen zárta az õszi idényt. A szurko-
lók és a vezetõség a megye II-be való
feljutást tûzte ki célul, de ahhoz a tíz
fõs csoportból az elsõ három hely va-
lamelyikét kell elérni a végelszámo-
lásnál. Kiss Balázs — aki maga is a
csapat erõssége; — kérdezte az érin-
tetteket az õszi idényrõl, és a tavaszi
esélyekrõl, az évadzáró vacsorával
egybekötött évértékelésrõl.

Smidéliusz Ernõ sportegyesületi elnök
az évadzáró eseményen elmondta,
hogy a csapat jó helyzetben várja a ta-
vaszi szezon kezdetét, hiszen csupán 2
pontra van a feljutást jelentõ második
helytõl. Ugyanakkor véleménye szerint,
10 ponttal kellene vezetnünk a harma-
dik helyezett elõtt. Tóth Tamás játékos
edzõ hasonlóan vélekedett az õszi
idényrõl. Megemlítette, hogy a csapat
a túl nagy magabiztossággal kezdte el-
sõ mérkõzéseket. Sok volt elhullajtott
pont: Kenderes és Jászjákóhalma és
Tiszagyenda elleni mérkõzések. Meg-

köszönte a jó teljesít-
ményét és jutalmazta
az õszi szezon három
legjobb játékosát, Mé-
száros Gábort, Csathó
Róbertet és Luca Ma-
riust egy-egy pezsgõ-
vel. ID. Smidéliusz Er-
nõ aki az egyik leghû-

ségesebb szurkoló. Õ a szezon eleji hi-
ányzó csapategységrõl és a baráti kap-
csolatokról beszélt. Ernõ bácsi véle-
ménye szerint az idény végére kialakult
a csapategység. Azt javasolta, hogy ezt
az erõt továbbfejlesztve haladjon a
csapat a közösségépítésben. Na és
mit mondanak a játékosok? Mészáros
Gábor a csapat kapitánya az öltözõ kö-
rüli hangulatot méltatta, és örült az új
játékosok könnyû beilleszkedésének.
Szeretné megköszönni mindenkinek
aki eddig kitartott a csapat mellett.
Reméli hogy tavasszal is szép számmal
lesznek szurkolók a mérkõzéseken.
Szabó Attila a kiváló kapus, az állandó
hangulatfelelõs is hasonlóan véleke-
dett. Ha együtt van a csapat fel tudunk
kerülni a Megyei II-be — mondta Attila.

Csathó Róbert
(24), aki kiskora óta a
Szajoli KLK oszlopos
tagja volt, és a felnõtt
kerettel a megye II.
osztályban kétszer is
bajnokságot tudott
nyerni. Kölcsönben
szerepelt ugyan egy fél
évet Mezõtúron, de a

szíve visszahúzta szülõfalujába. Tóth
Tamás kérésére választotta a mi egye-
sületünket, és az õszi szezonban már
minket erõsített. Kiváló teljesítményt
nyújtott, és valóban szereti már a kö-
zönség is. Könnyû beilleszkedését csa-
pattársai is segítették. Elmondta, hogy

Nagyiván kiemelkedik a bajnokságban
a 10 fõs mezõnybõl. Õk a nem vállalt
felsõbb osztályú szereplés miatt nem
juthatnak fel a II. osztályba, így a har-
madik hely is elég lesz a végelszámo-
lásnál Tószeg feljutásához. 

Boross Gábor
(21), aki már 7 éve-
sen a Szolnoki MÁV
csapatánál játszott,
majd késõbb több
egyesületnél megfor-
dult. Játszott a Spar-
tacusnál az NB III-
ban, Debrecenben az

NB I-ben és Újszászon is egy-egy fél
évet töltött. Besenyszögön másfél
évig rúgta a bõrt, ahol bajnoki címet
is ünnepelhetett. Zagyvarékason is
lehúzott egy idényt, de a nyáron õ is
csapatunkat választotta. Volt már
alkalmam játszani ellene, de akad-
tak olyan tornák, ahol együtt kerget-
tük a labdát. Fiatal, de mégis ta-
pasztalt, lendületes és nagy ambíci-
ókkal bíró játékosról van szó. Sze-
rinte a túl magabiztos, és rossz kez-
det után talpra tudott állni a csapat,
és úgy gondolja, hogy a dobogó va-
lamelyik fokán fog majd végezni az
együttes.

Az ifjúsági csapat is küzdõs fél éven
van túl. A mostanában létszám prob-
lémákkal küzdõ utánpótlás jelenleg
holtversenyben áll a második Nagy-
ivánnyal a megszerzett pontok tekin-
tetében. A rosszabb gólkülönbsége
miatt „csak” harmadik helyen pihen-
het a télen.

Luca Marius akit az elõzõ lapszám-
ban már bemutattunk. Õ nem csak fel-
nõtt játékosként és vezérként végzett

nagyszerû munkát az egyesületnél õsz-
szel. A serdülõ (U16) csapat edzõje-
ként is tündököl, és végtelenül kedvel-
hetõ embersége miatt. A 16 éves srá-
cok is igazi vezetõként tekintenek már
rá, pedig még csak fél éve, hogy meg-
ismerték.

És utoljára magamról: Bár nyári sé-
rülésem miatt pontosan kétszer lép-
hettem pályára idén, számtalan mér-
kõzést megtekintettem, és szorítot-
tam a fiúkért. Véleményem szerint a
csapat nagyon jó után halad a Megye
II-be való feljutás felé. Ilyen összetar-
tással, ami nem csak a csapatra jel-
lemzõ mostanában, hanem a szurko-
lókra is, nincs megállás minimum a
második helyig! Talán már valakinek
ismerõs buzdítással zárnám sorai-
mat: Hajrá Fiúk! Hajrá
Tószeg!

A Facebook közös-
ségi netes oldalon Tó-
szeg KSE cím alatt fo-
lyamatosan olvashat-
nak a tószegi fociról.

Kiss Balázs

A kutya és az ember kapcsolata õsidõk-
re nyúlik vissza. Akkor kezdõdött ez a
„sírig tartó szerelem”, amikor a régi idõk
emberei megszelídítették a vérengzõ
vadállatokat. Rájöttek, hogy a kutyát haszonállat-
ként is nevelhetik. Évezredek során a kutyák számta-
lan módon segítették az embereket, gondoljunk csak
a juhászkutyákra, szánhúzókra, vadászkutyákra, fel-
derítõ kutyákra vagy épp a vakvezetõ kutyákra. A ku-
tyák, fajtától függõen, számos feladatra idomítha-
tók, rendkívül tanulékonyak, okosak és hûséges
„szolgái” az embernek.

A depresszióban szenvedõ embereken a kutyusok
képesek segíteni, hisz csökkentik a félelmet, a két-
ségbeesést, a magányt. Ennek egyik oka, hogy az
ebek nyugodtak, elfogadóak és képesek õszintén
szeretni. Otthonunkban is „hasznát” vehetjük, hisz
jelzi az idegen vendégeket, elûzi a vakondokat, vagy
épp odahozza az újságot. Nem utolsó sorban a ku-
tya mozgásigénye miatt a gazdi is kikényszerül a
szabadba. Ez a feladat nem jelentett nagy problé-
mát Dr. Virágos Gábornak, a tószegi Virágos
Gyógyszertár vezetõ gyógyszerészének. 

Gábor már az általános iskolában is sportsza-
kos volt, négy évig úszott, majd versenyszerûen ví-
zilabdázott. Mindezek mellett a kocogás volt, és
még mai napig is a fõ szenvedélye. Többféle ma-
ratoni versenyen is indult, melyeket sikeresen tel-
jesített.

Másfél évvel ezelõtt megörökölte a kisfia Border
Collie fajtájú kutyáját. Errõl a kiskutyáról tudni kell,
hogy a világ legokosabb kutyájának tartják. 

Kiváló sport- és munkakutya. Kimagasló intelli-
genciája miatt sok foglalkozást igényel, ezért csak
olyan gazdának javasolható, aki nem sajnálja az idõt
és fáradságot a kutyájától aki ezt bõségesen meghá-
lálja.

Tudja ezt már Gábor is. Mikor hozzá került a kutya,
még nagyon félõs volt, ezért kutyaiskolába vitte. Ott
ismerkedett meg az ún. agility alapjaival. Az agility el-
sõsorban a kutya és az ember kapcsolatát elmélyítõ,
hazánkban is egyre népszerûbbé váló kutyás sport.
A szó jelentése egyébként „fürgeség”, vagy „gyorsa-
ság”, ami híven tükrözi lényegét: adott egy agility pá-
lya. Adottak benne különbözõ, a kutya ügyességét
próbára tevõ akadályok: magasugró akadály, kúszó-
csõ, palánk, hinta, karika, szlalom, stb. A bíró felada-

ta, hogy kialakítson egy pályasorrendet.
És itt jön a neheze. A gazdi kutya nélkül
8-10 perc alatt bejárja az adott pályát,
megtanulja a helyes sorrendet, majd a

pályabejárás végén elmegy a kutyáért, odamegy az
elsõ akadályhoz, és remélhetõen sikerrel végrehajt-
ják a feladatot. Mivel a kutyus nem tudja a sorrendet,
ezért csak a gazdira hagyatkozhat. Gábor szerint egy-
egy verseny jobban igénybe veszi õt, mint a kutyát. A
futam csupán 30-50 másodperc, de a futás mellett
koncentrálnia kell, hogy a megfelelõ vezényszavakat
mondja ki, különben a kutya eltéved és kizárják a ver-
senybõl.

Több mint fél év edzés után kezdtek el versenyek-
re járni, és újabb fél évnek kellett eltelnie, hogy erre
a szintre jussanak, most õsszel már egy osztállyal fel-
jebb léphettek. Ahhoz, hogy ilyen eredményesek le-
gyenek, minden hétvégét gyakorlással töltenek.

Gábor ezt nem bánja, a kocogás mellett most
már a kutyasportot is az egyik legnagyobb szerel-
mének vallja.

A frizbizésbe is belekezdtek, ebben is jól szere-
pelnek, általában a középmezõnyben végeznek. 

Az agility sportban az idomítók 90 %-a nõ, Gá-
bor szerint jobban tudnak a futásra és a jelszavak
adására egyszerre koncentrálni. 

A versenyeken kívül igyekeznek széles körben is
népszerûsíteni a sportot, már a tószegi általános
iskolások is megismerkedhettek ennek a sportnak
az alapjaival. A további versenyekhez sok sikert kí-
vánunk! Reméljük, sokat hallunk még róluk.

Tábori Nóra

SORBA NYERIK A DÍJAKAT

BIZTATÓ VOLT AZ ÕSZI IDÉNY

Évadzáró a labdarúgóknál

Nagyiváni KSE 39 pont
Jázsdózsa SE 21 pont
Tiszagyenda KSK 21 pont
Jászjákóhalmi KSE 20 pont
Tószeg KSE 19 pont

ifi: 1. Jászdózsa SE 34 pont
2. Nagyiványi KSE 31 pont
3. Tószeg KSE 31 pont

Legtöbb gól:
Seres Attila 7
Mészáros Gábor 6
Luca Marius 6Seres Attila

Csathó Róbert

Boros Gábor



December 6-án nagy várakozással és iz-
galommal mentek az oviba a tószegi
gyermekek. Nem is kellett csalódniuk,
mert pontban kilenc órakor becsoszo-
gott az óvodába a várva várt nagyszakál-
lú. A gyermekek énekkel, mondókákkal
fogadták érkezését. A puttonyból elõke-
rült a mikulás csoki változata is, melyet
minden gyermek átvehetett a Télapótól.

Ez évben az alsó tagozatos iskolások
is csokimikulást kaptak, míg a felsõsök
is ajándékba részesültek az önkormány-
zati Mikulástól.

Miklós nap lévén, a hagyományoknak
megfelelõen a Mikulás szerepében ezév-
ben is dr. Gyuricza Miklós polgármes-
tert láthattuk.

Minden óvodás és iskolás ajándékot kapott
az önkormányzati Mikulástól

2012. november 25-én rendezték Tápióbicskén az idei országos „gril-
lázs és karamell” torta készítõk versenyét.

A rangos versenyen, mint eddig minden évben Kovácsné Tercsike
néni képviselte e jeles szakmát.

A versenyre Tercsike néni egy grillázsból készült templomot készí-
tett — lakodalmas menettel (võféllyel, ifjú párral és a vendégsereggel).

Munkáját a zsûri ezüst fokozattal jutalmazta.
A versenyre elkísérte unokája, Andrea is. Aki talán a hagyományt to-

vább viszi. Egy 80 cm magas barokk órával nevezett a versenyre.

Grillázs sikerek
Unokája is versenyzett


